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Nowy wóz w OSP JanówNowy wóz w OSP Janów
SYLWIA MATUK

fot. Damian Szarkowski

To, jak ważne jest doposa-
żanie straży pożarnej, nie-
jednokrotnie pokazywały 
władze Powiatu Sokólskie-
go. Reagując na potrzeby 
formacji mundurowych 
z  naszego regionu, wspie-
rają ich działania kupując 
specjalistyczne sprzęty czy 
też współfinansując zakup 
potrzebnych pojazdów. 
I  właśnie jeden z  nich ofi-
cjalnie przekazano

– To szczególny dzień dla 
OSP w Janowie i całej naszej 
społeczności. Przekazano 
nam ciężki wóz bojowy, taki, 
o  którym marzyli strażacy 
od dłuższego czasu. Nie by-
łoby go, gdyby nie ludzie do-
brej woli i  instytucje, za co 
serdecznie dziękuję – mówił 
Jerzy Pogorzelski, Wójt Gmi-
ny Janów, na uroczystym 
przekazaniu samochodu ra-
towniczo-gaśniczego.

Wspólnie świętowa-
li okoliczni mieszkańcy, 
samorządowcy, strażacy, 
przedsiębiorcy. Uroczy-
stość przekazania samocho-
du ratowniczo-gaśniczego 
druhom janowskiej OSP 
rozpoczęły się mszą świętą 
w  kościele pw. św. Jerzego 
w Janowie. 

– Pamiętam jak rodziła się 
koncepcja tworzenia pomy-
słu na zakup wozu. I  gdyby 
nie determinacja oraz za-
angażowanie druhów nie 
byłoby tego. Nie udałoby 
się, gdyby nie mądrość Je-
rzego Pogorzelskiego i  jego 
wiara w  realizację zadania. 

Wspieramy straże pożarne 
na terenie całego powiatu 
sokólskiego, i jesteśmy jedy-
ni w  województwie, którzy 

przekazują tak olbrzymie 
dofinansowania. A  wiecie 
dlaczego, ponieważ czujemy 
taką potrzebę i  obowiązek 
– podkreślił Starosta Piotr 
Rećko.

Jerzy Pogorzelski i  Woj-
ciech Wysocki, Prezes OSP 
Janów, wręczyli podzięko-
wania osobom, które przy-
czyniły się do pozyskania 
pojazdu. Z ramienia Powiatu 
Sokólskiego odebrali je Piotr 
Rećko i  Bożena Jolanta Jel-
ska-Jaroś, która dziękowa-

ła strażakom za codzienną 
ciężką służbę na rzecz dru-
giego człowieka. 

W  imieniu Zarządu Woje-
wództwa Podlaskiego, Wie-
sława Burnos - jego członek, 
winszowała wszystkim, któ-
rzy przyczynili się do zakupu 
pojazdu i  jednocześnie po-
gratulowała. Druhom z kolei 
życzyła bezpiecznej służby 
i takich samych powrotów.

Z  kolei obecny na uroczy-
stości Paweł Wnukowski, 
radny Sejmiku Wojewódz-
kiego, podkreślił, że jest 
dumny, iż zarząd wojewódz-
twa wspiera jednostki straży 
pożarnych i  dodał, że mogą 
one liczyć na dalszą współ-
pracę.

– Muszę przyznać, że po-
jazd wygląda bardzo ładnie, 
ale nie o  wygląd tu chodzi. 
Musi być on przede wszyst-
kim funkcjonalny i  skutecz-
ny. A druhowie już się o tym 
przekonali i  są z  niego za-
dowoleni. Życzę wam, aby 
samochód służył długo, bez-
awaryjnie i najlepiej tylko do 
ćwiczeń – stwierdził starszy 
brygadier Dariusz Łukasze-
wicz, zastępca komendanta 
PSP w Sokółce.

Strażacy ochotnicy w swo-
im imieniu podziękowali 
wszystkim osobom, które 
przyczyniły się, że ten samo-
chód się pojawił. Następnie 
wóz został poświęcony przez 
księdza Stanisława Chima, 
proboszcza miejscowej para-
fii, który jednocześnie życzył 
druhom jak najmniej wyjaz-
dów i  szczęśliwych powro-
tów.

Nowoczesny wóz strażacki 
był niezbędny jednostce do 

poprawy jej funkcjonowa-
nia, skuteczności i  bezpie-
czeństwa druhów podczas 
akcji. Jego wartość to ok 1,5 
mln zł. Powiat Sokólski dofi-

nansował jego kupno kwotą 
100 tyś. zł. Samochód za-
stąpił 30-letni pojazd, jakim 
dotąd dysponowali.

Szanowni Państwo,

jako Zarząd nieustannie wkładamy ogrom pracy w 
to, by Powiat Sokólski coraz bardziej rozkwitał. Re-
zultatami tego wysiłku, każdego dnia podejmowanego 
przez nas z myślą o Mieszkańcach, są na przykład ko-
lejne kilometry nowocześnie wyremontowanych dróg, 
świetnie doposażone placówki oświatowe, w których 
uczy się nasza cudowna, ambitna młodzież, nowe po-
radnie otwierane w szpitalu, by służyć pacjentom, czy 
powstające obiekty, takie jak kompleks sportowy w So-
kółce, który ma gościć miłośników rekreacji na świe-
żym powietrzu. 

Na te olbrzymie inwestycje nieustannie pozyskujemy 
miliony złotych z zewnętrznych źródeł dofinansowa-
nia. Dzięki naszej mozolnej, wytężonej pracy nieba-
gatelne kwoty spływają do Powiatu Sokólskiego po to, 
by drogi mogły być przebudowywane, a szkoły i szpi-
tale profesjonalnie doposażone. Świadomość, że dzięki 
naszym działaniom Mieszkańcy żyją coraz bardziej 
komfortowo, trasy są bezpieczniejsze, a przed młodymi 
otwierają się nowe możliwości, jest dla nas największą 
nagrodą.

Starosta Sokólski
Piotr Rećko
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Profesjonalne boisko, 
wyposażone w stałe i mo-
bilne trybuny, oświetlone 
i zaopatrzone w zaplecze 
sanitarne, ma służyć nie 
tylko uczniom, ale też 
wszystkim mieszkańcom

– Jako Powiat Sokólski 
chcielibyśmy zachęcić 
młodzież do aktywności 
fizycznej poprzez uatrak-
cyjnienie naszej bazy 
sportowej. Celem jest to, 
by stworzone przez nas 
miejsce dawało młodym 
ludziom jak największe 
możliwości wykonywa-
nia ćwiczeń ogólnoroz-
wojowych oraz trenowa-
nia sportów grupowych, 
a jednocześnie przyciągało 
do prowadzonych przez 
nas placówek kolejnych 
uczniów – wyjaśnia Piotr 
Rećko, Starosta.

Staraniem Powiatu So-
kólskiego przy Liceum 
Ogólnokształcącym im. 
Mikołaja Kopernika w So-
kółce i Zespole Szkół Rol-
niczych im. mjr Henryka 
Dobrzańskiego-Hubala 
w  Sokółce powstanie no-
woczesny kompleks spor-
towy. Koszt jego budowy 
ma wynieść prawie 6 mln 
zł, z  czego ponad 1 mln 
stanowi dofinansowanie 
z  programu "Inwesty-
cje w  oświacie - wsparcie 
trwających inwestycji re-
alizowanych przez jed-
nostki samorządu tery-
torialnego prowadzące 
jednostki systemu oświa-
ty". Kolejne 2 mln to do-
finansowanie ze środków 
Funduszu Rozwoju Kultu-
ry Fizycznej na realizację 
inwestycji „Budowa boiska 
przy Zespole Szkół w  So-

kółce i Zespole Szkół Rol-
niczych w Sokółce”. Zakres 
prac będzie obejmował: 
budowę boiska piłkarskie-
go o  nawierzchni z  trawy 
syntetycznej, o wymiarach 
56mx28m, z  piłkochwy-
tami, budowę elementów 
lekkoatletycznych: bieżni 
okrężnej 3-torowej o  dł. 
200m,bieżni prostej 3-to-
rowej o  dł. 60m, skoczni 
do skoku w  dal, zagospo-
darowanie terenu, moder-
nizację zaplecza budynku.

Efektem rozpoczętych 
prac nie będzie po pro-
stu zwykłe boisko służące 
podczas lekcji wychowa-
nia fizycznego. Ma być 
ono bowiem profesjonal-
nie wyposażone. Na jego 
terenie pojawią się na 
przykład stałe i  mobilne 
trybuny, ławki, tablice wy-
ników, dojścia, schody ze-
wnętrzne, mury oporowe, 
piłkochwyty czy kosze na 
śmieci. 

Nie do poznania zmieni 
się także otoczenie obiek-

Na mapie naszego powiatu pojawi się kolejny Na mapie naszego powiatu pojawi się kolejny 
nowoczesny kompleks sportowynowoczesny kompleks sportowy

KAMILA BIAŁOMYZY
fot. Maciej Białobłocki

tu. W  pobliżu nowiut-
kiej murawy powstaną na 
przykład parkingi i  drogi 
dojazdowe. Remont czeka 
też zaplecze sanitarne i ist-
niejące utwardzenia.

Inwestycja ma na celu 
stworzenie bazy sporto-
wej do prowadzenia lekcji 
wychowania fizycznego 
na najwyższym poziomie. 
Będzie służyć uczniom 
trzech szkół (bo mają z niej 
korzystać również wycho-
wankowie Specjalnego 
Ośrodka Szkolno-Wy-
chowawczego im. Janusza 
Korczaka w Sokółce) oraz 
członkom Uczniowskich 
Klubów Sportowych. 
Umożliwi więc młodzie-
ży trenowanie ulubionych 
dyscyplin i  prowadzenie 
zdrowej rywalizacji na 
profesjonalnym obiek-
cie. A do tego jego usytu-
owanie na terenie szkoły 
pozwoli na korzystne dla 
uczniów zagospodaro-
wanie przerw i  zwiększy 

możliwości prowadzenia 
zajęć pozalekcyjnych.

Ale to nie wszystko. 
Mamy też świetną wiado-
mość dla tych z Was, któ-
rzy czasy szkolne mają już 
za sobą, a  nadal kochają 
ruch na świeżym powie-
trzu. Albo dopiero chcieli-
by się do niego przekonać.

– Popołudniami i w week-
endy z  boiska będą mogli 
korzystać także okoliczni 
mieszkańcy. Zapraszamy 
całe rodziny. To świetna 
alternatywa dla spędzania 
wolnego czasu przed kom-
puterem czy telewizorem 
– podkreśla Piotr Rećko, 
Starosta Sokólski.

W celu wydłużenia moż-
liwości korzystania z  in-
frastruktury w  godzinach 
popołudniowych i  wie-
czornych oraz w  sezonie 
jesienno-zimowym, na 
obiekcie zainstalowane zo-
stanie oświetlenie. A żeby 
zapobiegać możliwym 
przejawom wandalizmu 

oraz zapewnić miłośni-
kom rekreacji bezpieczeń-
stwo, zainstalowany zosta-
nie monitoring.

To nie pierwsza inwesty-
cja tego typu realizowana 
z  ostatnich latach. Powiat 
Sokólski sukcesywnie mo-
dernizuje bowiem wszyst-
kie prowadzone przez 
siebie szkoły i  placówki. 
Nowoczesne boisko po-
wstało już na przykład 
przy Zespole Szkół w Dą-
browie Białostockiej oraz 
Zespole Szkół Zawodo-
wych w Sokółce i SOSW. 

– Budowa kompleksu 
przy ZS i  ZSR będzie do-
pełnieniem bazy spor-
towo-rekreacyjnej na-
szych szkół. Już niedługo 
wszystkie one będą miały 
znakomite warunki do 
tego, by prowadzić w nich 
urozmaicone zajęcia wy-
chowania fizycznego – do-
daje Starosta.
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– Pytany o  to, co sądzę 
o  Liceum Ogólnokształ-
cącym im. Mikołaja Ko-
pernika w Sokółce, zawsze 
z  dumą podkreślam, że 
to właśnie tę znakomitą 
szkołę ukończył mój syn 
Konrad. Gdybym miał 
jakiekolwiek wątpliwości 
dotyczące poziomu czy 
sposobu kształcenia mło-
dzieży w tej placówce, nie 
posłałbym do niej własne-
go dziecka – mówi Piotr 
Rećko, Starosta Sokólski.

W  ostatnim czasie Ewa 
Kulikowska, burmistrz 
Sokółki, wyraziła opinię, 
że 15- i  16-latkowie wy-
jeżdżają z  tego miasta, 
ponieważ rodzice nie chcą 
ich wysyłać do tutejszego 
liceum. Argumentowała 
to, mówiąc, że szkoła ta 
ma „najniższy poziom”. 
Sprawdziliśmy, co sokól-
ska placówka w rzeczywi-
stości oferuje tym, którzy 
ją wybrali, i jakie perspek-
tywy przed nimi otwiera. 

WAŻNY JEST CZŁO-
WIEK, NIE RANKING

– W  naszym liceum 
jest inaczej niż w  wielu 
białostockich szkołach, 
gdzie do matury nie do-
puszcza się słabszych 
uczniów w obawie, by ich 
wynik nie zaniżył staty-
styk. U  nas mamy wręcz 
do czynienia z  odwrotną 
sytuacją. Do egzaminu 
dojrzałości podchodzą tu 
wszyscy, a my, jako kadra 
nauczycielska, zachęca-
my, namawiamy każdego, 
by mimo obaw o  powo-
dzenie egzaminu przygo-
towywał się do niego jak 
najsumienniej i  w  efekcie 
do niego przystąpił – wy-
jaśnia Anetta Zubrzycka, 
dyrektor Zespołu Szkół 
w Sokółce.

Takie założenie przekła-
da się wprawdzie na nieco 
niższą pozycję placów-
ki w  rankingach, ale jest 

bez porównania lepszym 
rozwiązaniem dla mło-
dzieży. A przecież właśnie 
o dobro uczniów powinno 
chodzić (i  chodzi) sokól-
skiej kadrze pedagogicz-
nej. Nie o  pojawienie się 
liceum w  statystykach, 
zwłaszcza że te, jak się 
okazuje, wcale nie muszą 
mieć odzwierciedlenia 
w  faktycznej jakości na-
uczania i  perspektywach, 
które otwierają się przed 
uczniami. 

– Jako ojciec uczenni-
cy oraz Przewodniczący 
Rady Rodziców, a  więc 
osoba zaangażowana 
w  życie szkoły, znająca ją 
i  mocno zainteresowana 
tym, co się w  niej dzieje, 
uważam, że ta placów-
ka naprawdę skupiła się 
na dobru ucznia. Uni-
ka ona praktyk, które de 
facto szkodzą młodzieży. 
Trzeba mieć odwagę, by 
przyjąć takie podejście, 
ryzykując nieco gorszym 
umiejscowieniem w  ran-
kingu. Ale suche statystyki 
są niczym w  porównaniu 
do korzyści, które real-
nie może odnieść młody 

człowiek uczęszczający do 
tego liceum – przekonuje 
Daniel Supronik.

A  to wcale nie jedy-
na przyczyna, dla której 
w oficjalnych rankingach, 
n i e uw z g l ę d n i aj ą c ych 
wszystkich aspektów pro-
cesu edukacyjnego, szkoła 
wypada nieco gorzej niż 
część białostockich placó-
wek, choć tak naprawdę 
działa na korzyść ucznia.

– Sokólskie liceum po-
zwala przystępować do 
matury również swoim 
absolwentom, którzy czu-
ją potrzebę poprawienia 
poprzedniego wyniku. 
I  oni także są brani pod 
uwagę w statystykach, a to 
zaniża je w przypadku ich 
niepowodzenia. To, że 
umożliwiamy takim oso-
bom ponowne podejście 
do egzaminu, jest dla nich 
bez wątpienia korzystne, 
choć nie przekłada się 
dobrze na nasze miejsce 
w  rankingach. Ale u  nas 
uczeń jest ważniejszy niż 
jakakolwiek statystyka 
– zapewnia Anetta Zu-
brzycka.

Tym niemniej zdawal-
ność matury w  Liceum 
Ogólnokształcącym im. 
Mikołaja Kopernika 
jest imponująca.  Z  ję-
zyka angielskiego to aż 
98,1%, z polskiego 93,8%, 
a 86,6% z matematyki. Na 
ten bardzo wysoki wynik 
składa się olbrzymia praca 
tak uczniów, jak nauczy-
cieli, a  także przemyślana 
organizacja funkcjonowa-
nia szkoły, uwzględniająca 
rzeczywiste potrzeby edu-
kacyjne młodzieży.

MIERZĄ WYSOKO, 
SIĘGAJĄ PO SUKCES

Indywidualne podejście 
do uczniów przekłada się 
na ich liczne sukcesy, nie 
tylko te na maturze. Wielu 
z  nich, jeszcze zanim za-
kończy edukację w sokól-
skiej placówce, ma w ręku 
indeks wyższej uczelni. 
Jak to możliwe? 

– Ci wspaniali, aktywni 
i  chętni do samorozwoju 
młodzi ludzie, dzięki wła-
snej systematycznej pra-
cy oraz wskutek tego, że 
wspiera ich doświadczona 

kadra nauczycielska, czę-
sto biorą udział w  ogól-
nopolskich konkursach 
przedmiotowych, na przy-
kład w  Olimpiadzie Wie-
dzy o  Mediach. W  tych 
zaś nagrodą dla najlep-
szych niejednokrotnie jest 
właśnie gwarancja przyję-
cia na dane studia. I nasza 
ambitna młodzież właśnie 
po te nagrody sięga – wy-
jaśnia Anetta Zubrzycka.

Poza tym w  ubiegłym 
roku uczniowie sokól-
skiego liceum zdobyli 
pierwsze miejsce w  pre-
stiżowym konkursie 
„Niesamowita maszyna” 
zorganizowanym przez 
Politechnikę Białostoc-
ką. Co więcej, to właśnie 
dzięki ich zaangażowaniu 
szkoła wzbogaciła się na-
wet o  mobilną pracownię 
internetową składającą się 
z 16 komputerów i moni-
tora interaktywnego.

A  do tego „ogólniak” 
nieustannie współpracuje 
z  uczelniami wyższymi, 
na przykład z Uniwersyte-
tem w Białymstoku, który 
zorganizował program 
tutoringu dla uczniów 

Sokólskie liceum to szkoła na miarę XXI wiekuSokólskie liceum to szkoła na miarę XXI wieku    
POWIAT SOKÓLSKI
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szkół średnich. Dwóch 
sokólskich licealistów za-
kwalifikowało się do tego 
projektu, a potem przez 10 
miesięcy tworzyło własną 
pracę naukową pod okiem 
profesjonalisty, opiekuna 
z UwB.

DLA NAS WYŚCIG 
SZCZURÓW NIE JEST 

WAŻNY

Ale żeby młodzież osią-
gnęła tak imponujące suk-
cesy, potrzeba wytężonej 
pracy nie tylko samych 
licealistów, ale też nauczy-
cieli. I  odpowiedniego 
podejścia do problemów, 
jakie młodzi ludzie napo-
tykają na swojej ścieżce 
edukacyjnej.

– Wychodzimy naprze-
ciw potrzebom uczniów 
klas pierwszych, którzy 
przychodzą do nas z  róż-
nych szkół podstawo-
wych z lepszymi i gorszy-
mi wynikami egzaminu 
ósmoklasisty i większą lub 
mniejszą wiedzą. Z myślą 
o  ujednoliceniu poziomu 
i  o  konieczności równa-
nia go w górę organizuje-
my zajęcia wyrównawcze 
z  matematyki i  chemii. 
Dla nas wyścig szczurów 
nie jest ważny. My pracu-
jemy zarówno z  uczniem 
bardzo dobrym, jak i  ze 
słabszym. U  nas każdy 
ma szansę zdobyć bardzo 
dobrą wiedzę i  przystąpić 
do matury. Mamy nawet 
takich uczniów, którzy 
są stypendystami Preze-
sa Rady Ministrów. Nasi 
uczniowie od wielu lat 
stanowią też najliczniej-
szą grupę stypendystów 
Starosty Sokólskiego, nie 
tylko w  zakresie arty-
stycznym, ale też, przede 
wszystkim, naukowym 
– podkreśla Anetta Zu-
brzycka.

Poza tym placówka ofe-
ruje szeroki wachlarz za-
jęć dodatkowych z przed-
miotów rozszerzonych. 
W  oddziale prawno-spo-
łecznym prężnie działa 
koło prawne, dzięki cze-
mu młodzież regularnie 
uczestniczy na przykład 
w  rozprawach sądowych. 
A  w  klasach politech-

niczno-informatycznych 
wśród przedmiotów uzu-
pełniających jest nawet 
tworzenie stron interne-
towych i  grafika kompu-
terowa. 

Szkoła prowadzi też 
edukację mundurową. 
Współpracuje między in-
nymi z 1. Podlaską Bryga-
dą Obrony Terytorialnej, 
Wojskowym Centrum 
Rekrutacji i  z  innymi 
służbami. A  profile, któ-
re otwiera, rokrocznie są 
dostosowywane do ocze-
kiwań przyszłych uczniów 
i ich rodziców.

– Zbieramy nawet an-
kiety w  okolicznych pod-
stawówkach, by poznać 
zainteresowania i możliwe 
wybory edukacyjne oraz 
zawodowe naszych przy-
szłych uczniów – dodaje 
dyrektor.

To nie wszystko. Liceum 
Ogólnokształcące im. Mi-
kołaja Kopernika rozsze-
rza dydaktykę również 
poprzez umożliwienie im 
udziału w  różnorodnych 
projektach edukacyjnych. 
W  tym celu umiejętnie 
sięga po środki zewnętrz-
ne na wycieczki, chociaż-
by z cyklu „Poznaj Polskę”. 
A od 2020 roku uczestni-
czy w projekcie Erasmus+, 
dzięki czemu młodzież 
systematycznie, dwa razy 
w roku, wyjeżdża na dwu-
tygodniowe mobilności 
do Grecji. Wskutek takiej 

aktywności podnosi więc 
swoje kompetencje kultu-
rowe i społeczne, a przede 
wszystkim szlifuje język 
angielski.

KTO, JAK NIE EGZA-
MINATOR?

Dyrektor Zubrzycka nie 
ma też wątpliwości co do 
kompetencji kadry peda-
gogicznej zatrudnionej 
w szkole i nieustanną, co-
dzienną pracą budującej 
jej renomę.

– Mamy nauczycieli bar-
dzo ambitnych, z  dużym 
doświadczeniem. Języka 
polskiego, angielskiego 
i  matematyki uczą u  nas 
osoby mające dodatkowo 
uprawnienia egzamina-
torskie, a  więc wykwalifi-

kowani specjaliści – chwa-
li swoich pracowników.

To znaczy, że mogą oni 
sprawdzać arkusze matu-
ralne. A kto, jak nie egza-
minator, najlepiej przygo-
tuje uczniów do testu?

Zespół sokólskich na-
uczycieli uzupełnia też 
kilka młodych, niedawno 
zatrudnionych osób. Jak 
podkreśla dyrektor Zu-
brzycka, bardzo angażują 
się oni w  pracę, nie boją 
się wprowadzać nowinek 
dydaktycznych i, co waż-
ne, nieustannie poszukują 
dialogu z młodzieżą.

ZNAKOMITE ZAPLE-
CZE LOKALOWE I  DY-

DAKTYCZNE

Ale oprócz aspektu oso-
bowego kadry nauczyciel-

skiej bardzo ważne jest też 
zaplecze, jakim dysponuje 
placówka. A  Powiat So-
kólski, jej organ prowa-
dzący, nieustannie wspie-
ra ją w zakresie warunków 
lokalowych. Jego stara-
niem szkoła już niedługo 
wzbogaci się o  kompleks 
sportowy. Koszt jego po-
wstania to prawie 6 mln 
zł.

– Ruszamy z  budową 
nowoczesnego obiektu, 
zawierającego dwa boiska 
i  zaplecze rekreacyjne, 
z  którego popołudniami 
i w weekendy będzie mo-
gła korzystać cała spo-
łeczność naszego miasta. 
Powiat Sokólski zadbał 
też o  to, by w  liceum po-
wstała wirtualna strzelni-
ca, gdzie młodzież, przede 
wszystkim kształcąca się 
w  klasach o  profilu mun-
durowym, w  bezpieczny 
sposób uczy się obsługi 
broni – informuje Piotr 
Rećko, Starosta Sokólski.

Poza tym w  liceum każ-
da klasopracownia jest 
wyposażona w  monitory 
interaktywne. Mają one 
odpowiednie oprogra-
mowanie do nauki, na 
przykład przedmiotów 
matematyczno-przyrod-
niczych. 

– To szkoła na miarę XXI 
wieku, dysponująca świet-
nym zapleczem lokalo-
wym oraz dydaktycznym 
i  nieustannie je rozwija-
jąca – podkreśla Tomasz 
Tolko, członek Rady Ro-
dziców.
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SYLWIA MATUK
PAULINA BANCEREK

fot. Powiat Sokólski

Referat Oświaty w  Wy-
dziale Spraw Społecznych 
podsumował miniony rok. 
A  do jego najważniejszych 
zadań należy nadzór nad 
działalnością szkół i placó-
wek, dla których organem 
prowadzącym jest Powiat 
Sokólski

– Inwestowanie w  szko-
ły jest lokatą w  przyszłość 
społeczności lokalnej. Po-
prawa jakości edukacji ma 
pozytywny wpływ na roz-
wój społeczny, gospodarczy 
i kulturalny. Dlatego naszym 
obowiązkiem jest angażo-
wanie wysiłków i  zasobów, 
aby wspierać szkoły i zapew-
nić uczniom jak najlepsze 
warunki nauki i  rozwijania 
swoich talentów – podkreśla 
Piotr Rećko, Starosta Sokól-
ski.

Powiat Sokólski szczegól-
nie dba o  rozwój eduka-
cyjny młodzieży ze szkół, 
dla których jest organem 
prowadzącym. Dlatego też 
świadczy wsparcie i  doko-
nuje inwestycji w te placów-
ki. To Powiat odpowiada za 
zapewnienie odpowiednich 
środków finansowych na 
utrzymanie i  rozwój szkół. 
Bez jego wkładu szkoły 
mogłyby być zmuszone do 
ograniczania swojej dzia-
łalności, np. przez reduk-
cję liczby nauczycieli, brak 
środków na zakup podręcz-
ników czy materiałów edu-
kacyjnych.

Ponosząc pełną odpowie-
dzialność za utrzymanie 
i  modernizację budynków 
szkolnych oraz zapewnie-
nie odpowiednich warun-
ków nauki i bezpieczeństwa 
społeczności szkolnych nie-
ustannie doposaża placówki 
w  niezbędne sprzęty, po-
moce dydaktyczne, sprzęty 
rolnicze. I tak np. w Zespole 
Szkół w  Sokółce Minister-
stwo Obrony Narodowej we 
współpracy z Zarządem Po-

wiatu Sokólskiego w minio-
nym roku stworzyło wirtual-
ną strzelnicę. To kompletny, 
multimedialny, przenośny, 
strzelecki system szkolno – 
treningowy, opracowany na 
potrzeby rynku cywilnego 
na bazie systemów wojsko-
wych. Zaspokaja potrzeby 
związane z  realizacją zajęć 
strzeleckich i organizacją za-
wodów.

Powiat Sokólski dokłada 
również wszelkich starań 
w  zagospodarowanie tere-
nu wokół budynków i  in-
westycje w  infrastrukturę 
szkolną. Nowymi, wcześniej 
wybudowanymi boiskami 

mogą pochwalić się już Ze-
spół Szkół Zawodowych im. 
Elizy Orzeszkowej, Liceum 
Ogólnokształcące w  Dąbro-
wie Białostockiej, a  nieba-
wem kolejne, dwie sokólskie 
szkoły średnie, czyli Zespół 
Szkół Rolniczych im. mjr 
Henryka Dobrzańskiego-
-Hubala w Sokółce i Liceum 
Ogólnokształcące im. M. 
Kopernika w  Sokółce będą 
również korzystać z  nowo-
czesnego kompleksu spor-
towego.

Powiat Sokólski z  Piotrem 
Rećko na czele organizuje 
młodzieży szereg różnych 
programów edukacyjnych, 
projektów czy konkursów, 
które znacząco wzbogaca-
ją ofertę edukacyjną szkół. 
Przy współpracy z  inny-
mi instytucjami zapewnia 
uczniom dodatkowe zajęcia 
czy szkolenia. 

PROGRAMY ZREALIZO-
WANE W 2023 R.

Branżowe Oddziały Woj-
skowe to projekt pilotażo-
wy Ministerstwa Obrony 
Narodowej skierowany do 
uczniów branżowych szkół 
I  stopnia. Zakwalifikowano 
do niego 12 szkół branżo-
wych z  całej Polski. Jedną 
z  nich było Liceum Ogól-
nokształcące w  Dąbrowie 
Białostockiej, jako jedyna 
szkoła w  województwie 
podlaskim objęta działa-
niem nowego programu. 
W  ramach przedsięwzięcia 
uczniowie Branżowej Szkoły 
I  stopnia w  Dąbrowie Bia-
łostockiej otrzymali kom-
pletne umundurowanie oraz 

ubiór związany z  kierun-
kiem kształcenia zawodowe-
go (ubiór roboczy), a  także 
urządzenie audiowizualne. 

Program szkolenia dla 
BOW jest realizowany przez 
3 lata szkolne. Obejmie mi-
nimum 120 godzin zajęć, 
z  czego zdecydowana więk-
szość to zajęcia praktycz-
ne, które realizowane będą 
w wyznaczonej przez MON 
patronackiej jednostce woj-
skowej. Oprócz szkolenia 
logistycznego uczniowie 
zdobywają także podsta-
wową wiedzę ze szkolenia 
bojowego i podstaw wycho-
wania wojskowego. W ostat-
nim roku nauki będą mieli 
zagwarantowany czas w  ra-
mach godzin doradztwa za-
wodowego. Celem projektu 
jest, aby absolwenci BOW 
odbyli szkolenie podstawo-
we zakończone przysięgą 
wojskową w ramach dobro-
wolnej zasadniczej służby 
wojskowej.

Całkowita wartość projek-
tu wynosiła 40 800,00 zł. Po-
wiat Sokólski otrzymał do-
tację z Ministerstwa Obrony 
Narodowej w  wysokości 32 
640 zł, pozostała część to 
wkład własny Powiatu.

Narodowy Program Roz-
woju Czytelnictwa 2.0 na 
lata 2021-2025, którego 
celem jest wsparcie orga-
nów prowadzących szkoły 
w  obszarze rozwijania za-
interesowań dzieci i  mło-
dzieży poprzez promowa-
nie i  wspieranie rozwoju 
czytelnictwa wśród dzieci 
i  młodzieży. Do placówek 
objętych owym wsparciem 
trafiły nowości wydawni-
cze zaproponowane przez 
społeczność szkolną oraz 
wyposażenie do bibliotek 
szkolnych. Z programu sko-
rzystały: Liceum Ogólno-
kształcące im. ks. Jerzego 
Popiełuszki w  Suchowoli 
w Zespole Szkół w Suchowo-
li, Liceum Ogólnokształcące 
w  Dąbrowie Białostockiej 
w Zespole Szkół im. gen. Ni-
kodema Sulika w  Dąbrowie 
Białostockiej, Technikum nr 

1 w Zespole Szkół Zawodo-
wych im. Elizy Orzeszkowej 
w  Sokółce. Całkowita war-
tość programu wynosiła 35 
000,00 zł, z czego dofinanso-

wanie to kwota w wysokości 
28 000,00 zł. 

Program kompleksowego 
wsparcia dla rodzin „Za 
życiem”, w  ramach któ-
rego zapewniono dziecku 
niepełnosprawnemu i  jego 
rodzinie dostęp do aktyw-
nej pomocy ze strony pań-
stwa poprzez udzielenie 
interdyscyplinarnej specja-
listycznej opieki. Ponadto 
prowadzono dodatkowe 
zajęcia wczesnego wspo-
magania rozwoju dziecka 
i  zajęcia specjalistyczne dla 
dzieci objętych wczesnym 
wspomaganiem rozwoju. 
Specjalnemu Ośrodkowi 
Szkolno-Wychowawcze-
mu w  Sokółce powierzono 
funkcję Wiodącego Ośrodka 
Koordynacyjno-Rehabilita-
cyjno-Opiekuńczego (WO-
KRO) w Sokółce. 

W  roku szkolnym 
2022/2023 wsparciem obję-
to 55 dzieci. W  czasie pro-
wadzonych zajęć stosowane 
były różnorodne formy pra-
cy z  dzieckiem, z  zastoso-
waniem odpowiednich po-
mieszczeń i  różnorodnych, 
nowoczesnych pomocy 
terapeutycznych. Całkowi-
ta wartość programu: 224 
560,00 zł. Dofinansowania: 
224 560,00 zł

 Nowe formy terapii 
w  przedszkolu drogą do 
większej samodzielności 
- projekt realizowany w  ra-
mach Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Woje-
wództwa Podlaskiego na lata 
2014-2020, Oś Priorytetowa 
III Kompetencje i kwalifika-
cje, Działania 3.1 Kształce-
nie i edukacja, Poddziałanie 
3.1.1 Zapewnienie równego 

Powiat Sokólski inwestuje w szkołyPowiat Sokólski inwestuje w szkoły
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dostępu do wysokiej jakości 
edukacji przedszkolnej. 

W  jego ramach w  Przed-
szkolu Specjalnym Specjal-
nego Ośrodka Szkolno-Wy-
chowawczego w  Sokółce 
dostosowano istniejące miej-
sca wychowania przed-
szkolnego do potrzeb dzieci 
z  niepełnosprawnościami 
poprzez zakup i  montaż: 
mebli, sprzętu TIK, opro-
gramowania, pomocy dy-
daktycznych, specjalistycz-
nego sprzętu oraz narzędzi 
dostosowanych do potrzeb 
dzieci. Projekt obejmował 
również realizację dodatko-
wej oferty edukacyjnej i spe-
cjalistycznej umożliwiającej 
dziecku z niepełnosprawno-
ścią udział w  wychowaniu 
przedszkolnym poprzez wy-
równanie deficytu wynikają-
cego z  niepełnosprawności. 
Rozszerzono również ofertę 
przedszkolną o  dodatkowe 
zajęcia wyrównujące szanse 
edukacyjne dzieci w  zakre-
sie stwierdzonych deficytów. 
Doskonalono także umiejęt-
ności, kompetencje i  kwa-
lifikacje nauczycieli przed-
szkola do pracy z  dziećmi 
w  wieku przedszkolnym. 
Całkowita wartość projektu 
– 581 706,00 zł, z czego do-
finansowanie z Europejskie-
go Funduszu Społecznego 
w ramach RPO WP wynio-
sło 494 450,00 zł. 

Projekt innowacyjno-
-wdrożeniowy w  zakresie 
oceny funkcjonalnej reali-
zowany na zlecenie MEiN, 
który polegał na badaniu 
i  opracowaniu modelowych 
rozwiązań na rzecz świad-
czonego lokalnie między-
sektorowego wsparcia dla 

dzieci, uczniów i  rodzin na 
podstawie metodyki oceny 
funkcjonalnej z  wykorzy-
staniem Międzynarodowej 

Klasyfikacji Funkcjonowa-
nia Niepełnosprawności 
i Zdrowia – ICF. Przy współ-
pracy Poradni Psychologicz-
no-Pedagogicznej w Sokółce 
oraz Dąbrowie Białostockiej 
przeprowadzono badania 
wśród dzieci i  młodzieży 
z  terenu powiatu sokólskie-
go z wykorzystaniem narzę-
dzi przygotowanych przez 
współpracujące uczelnie, 
a  także wypracowano sko-
ordynowaną sieć wsparcia 
międzysektorowego wspól-
nie działających instytucji 
i podmiotów.

Powiat Sokólski uczest-
niczył w  nim jako jedyny 
samorząd w  województwie 
podlaskim, obok 35 innych 
powiatów z całej Polski. Cał-
kowita wartość – 224 674,65 
zł 

Przedsięwzięcie Ministra 
Edukacji i  Nauki pn. „Po-
znaj Polskie ślady w  Eu-
ropie”, dzięki któremu 
uczniowie szkół, dla których 
organem prowadzącym jest 
Powiat Sokólski uczestni-
czyli w bezpłatnych wyciecz-
kach do Czech, Węgier, Au-
strii, Łotwy i Litwy, podczas 
których zwiedzali zabytki 
polskiej kultury na terenie 
Europy oraz poznawali osią-
gnięcia naukowe Polaków 
poza terytorium RP.

Uczniowie i  ich nauczy-
ciele nie kryli wdzięczności 
i  dziękowali Piotrowi Reć-
ko, pracownikom Wydziału 
Spraw Społecznych za nie-
ocenioną pomoc przy pisa-
niu wniosków projektowych. 
Całkowita wartość przed-
sięwzięcia to 419 750,00 zł, 
dofinansowanie - 330 000,00 
zł, pozostała część to wkład 

własny Powiatu Sokólskiego.
 Branżowe Oddziały 

Wojskowe w  roku szkol-
nym 2023/2024 – projekt 

realizowany przez Minister-
stwo Obrony Narodowej. 
W  ramach przedsięwzięcia 
zakupiono 14 uczniom roz-
poczynających naukę w kla-
sie I  w  Branżowej Szkole 
I stopnia w Dąbrowie Biało-
stockiej w Zespole Szkół im. 
gen. Nikodema Sulika w Dą-
browie Białostockiej ubiór 
roboczy i mundury oraz wy-
posażenie specjalistyczne. 
Całkowita wartość przedsię-
wzięcia: 60 800,00 zł. Dofi-
nansowanie: 48 640,00 zł 

Oddziały Przygotowania 
Wojskowego w  roku szkol-
nym 2023/2024 – projekt 
realizowany przez Minister-
stwo Obrony Narodowej. 
W  ramach przedsięwzięcia 
wyposażono po 32 uczniów 
z Liceum Ogólnokształcące-
go w Dąbrowie Białostockiej 
i  Zespołu Szkół w  Sokółce 
rozpoczynających naukę 
w  klasie I  OPW. Całkowita 
wartość przedsięwzięcia: 92 
800,00 zł. Wartość dofinan-
sowania: 74 240,00 zł 

„Ekopracownia – zielone 
serce szkoły” – przedsię-
wzięcie dofinansowane ze 
środków Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 
w  Białymstoku oraz Naro-
dowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i  Gospodarki 
Wodnej. W ramach projektu 
dofinansowano utworzenie 
pracowni dot. odnawialnych 
źródeł energii w  Liceum 
Ogólnokształcącym w  Dą-
browie Białostockiej. 

Warto podkreślić, że jest 
to jedyna szkoła w powiecie 
sokólskim, która otrzymała 
wsparcie w  ramach przed-
sięwzięcia. W  pracowni 
będą odbywać się dodat-
kowe zajęcia laboratoryjne 
dla uczniów liceum oraz 
lokalnej społeczności. Pra-

cownia została wyposażo-
na w  nowoczesne pomoce 
dydaktyczne o  tematyce 
związanej z  odnawialnymi 
źródłami energii, takimi 
jak czujniki pogody oraz 
materiały od odtwarzania 
wiatraków i  tworzenia hy-
droelektrowni. Całkowita 
wartość przedsięwzięcia: 83 
334,00 zł. Dofinansowanie: 
75 000,00 zł

 WYRÓŻNIENIA ZA NA-
UKĘ I PRACĘ

Referat Oświaty wspiera 
proces edukacji młodzieży 
poprzez organizację pomo-
cy materialnej o charakterze 
motywacyjnym. Szczególną 
formą takiego wsparcia są 
Stypendia Starosty Sokól-
skiego. 

W  roku szkolnym 
2022/2023 przyznano 299 
Stypendiów Starosty So-
kólskiego. Było to 119 sty-
pendiów naukowych i  180- 
sportowo-artystycznych. 
Młodzi ludzie zostali wy-
różnieni w różnych dziedzi-
nach. Piotr Rećko każdora-

zowo dziękował im za chęci 
do pracy, rozwijanie talen-
tów, zaangażowanie i  dzia-
łalność na rzecz szkoły.

W trakcie październikowej 
gali stypendialnej połączo-
nej z  Dniem Edukacji Na-
rodowej gospodarz Powiatu 
wręczył Nagrody Starosty 
Sokólskiego dyrektorom 
oraz nauczycielom szkół 
i placówek. W 2023 r. dwu-
nastu nauczycieli otrzymało 
ww. nagrodę oraz trzech dy-
rektorów szkół i  placówek. 
Był to Dariusz Żołądkow-
ski, Jarosław Budnik i Iwona 
Iwańczuk.

W  minionym roku Re-
ferat Oświaty wnioskował 

również o  nadanie medali 
za długoletnią służbę dy-
rektorom szkół i  placówek, 
dla których organem pro-
wadzącym jest Powiat So-
kólski. Złoty Medal za Dłu-
goletnią Służbę otrzymała 
Elżbieta Szomko – dyrektor 
Specjalnego Ośrodka Szkol-
no-Wychowawczego  w  So-
kółce i  Iwona Iwańczuk – 
dyrektor PPP w  Dąbrowie 
Białostockiej. Srebrny za 
Długoletnią Służbę trafił do 
Małgorzaty Karczewskiej 
– dyrektor Zespołu Szkół 
w  Suchowoli i  Anetty Zu-
brzyckiej – dyrektor Liceum 
Ogólnokształcącego w  So-
kółce. 

W 2023 r. dzięki staraniom 
Referatu Oświaty Medale 
Komisji Edukacji Narodo-
wej, które są polskimi od-
znaczeniami resortowymi 
nadawanymi za szczególne 
zasługi dla oświaty i wycho-
wania przez Ministra Edu-
kacji Narodowej otrzymali: 
Lech Czarnowicz – dyrek-
tor Zespołu Szkół Zawodo-
wych w  Sokóce, Jarosław 
Budnik – dyrektor Liceum 

Ogólnokształcącego w  Dą-
browie Białostockiej, Anet-
ta Zubrzycka – dyrektor ZS 
w Sokółce, Iwona Iwańczuk 
– dyrektor PPP w  Dąbro-
wie Białostockiej. Ponadto, 
nagrodę Ministra Edukacji 
i  Nauki otrzymał Dariusz 
Żołądkowski – dyrektor 
Zespołu Szkół Rolniczych  
w Sokółce.

Wkład Powiatu w  szko-
ły jest zatem niezbędny, 
aby zapewnić odpowied-
nie warunki nauki, rozwój 
uczniów oraz równy dostęp 
do edukacji dla wszystkich 
dzieci i młodzieży.
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przyjaciół i  wszystkich, 
chętnych którzy chcieli 
skorzystać.

– Chcieliśmy w  jakimś 
stopniu oderwać dzieci od 
codzienności. Zachęcić ich 
do innego spędzenia czasu, 
niż siedzenie przed kom-
puterem czy konsolą do gry 
– wyjaśniła Edyta Dmitruk, 
prezes KGW Popławce.

Z kolei Mariusz Dmitruk, 
sołtys wsi Popławce i  jed-
nocześnie mąż Edyty dodał, 
że zależało im również na 

Organizacja takich spo-
tkań jest doskonałym 
przykładem aktywności 
społecznej na wsi. Pań-
stwo Dmitrukowie zapew-
niają, że to nie ostania ich 
taka inicjatywa. W planach 
mają kolejne przedsięwzię-
cia skierowane do młodzie-
ży.

Wszelkie koszty z  orga-
nizacją wieczoru poniosło 
Koło Gospodyń Wiejskich 
Popławce.

Był wspólny seans filmowy, a potem nocowanko Był wspólny seans filmowy, a potem nocowanko 

odtwarzany przez profesjo-
nalny system nagłaśniający, 
który udostępnił im Da-
riusz Zakrzewski.

Poza samym seansem, 
wieczór filmowy wzboga-
cono o dodatkowe atrakcje 
i  przekąski. Hitem wie-
czoru okazało się wspólne 
przygotowanie hambur-
gerów, które zniknęły tak 
szybko, jak się pojawiły. Po 
kilkugodzinnej integracji 
przyszła pora na wspólne 
nocowanie.

tym, żeby dzieci przyjem-
nie spędziły ze sobą czas, 
integrowały przez wspólną 
zabawę i  nawiązały nowe 
znajomości.

Podczas wieczoru filmo-
wego zostały wyświetlone 
trzy filmy wcześniej wy-
brane przez organizato-
rów. Były to popularne 
produkcje, które cieszą się 
dużą popularnością wśród 
młodych widzów. Filmy 
zostały wyświetlone na du-
żym rzutniku, a dźwięk był 

A  wszystko po to, aby 
choć trochę urozmaicić 
dzieciom i młodzieży z lo-
kalnego podwórka koń-
czący się wypoczynek fe-
ryjny

Koło Gospodyń Wiej-
skich w Popławcach zorga-
nizowało w budynku starej 
szkoły wieczór filmowy. 
Skierowany był do dzieci 
i  młodzieży lokalnej, ich 

KAMILA BIAŁOMYZY
fot. Paulina Cholewska

Parter budynku starej szkoły w Sieruciowcach stanie się domem dla Parter budynku starej szkoły w Sieruciowcach stanie się domem dla 
siedmiorga niepełnosprawnychsiedmiorga niepełnosprawnych

Dzięki Powiatowi Sokól-
skiemu w miejscu, w któ-
rym dawniej mieściła się 
szkoła podstawowa w Sie-
ruciowcach, powstały dwa 
mieszkania chronione 
treningowe. Zostały stwo-
rzone z  myślą o  tym, by 
zamieszkali w  nich nie-
pełnosprawni z  naszego 
terenu i mieli tam jak naj-
dogodniejsze warunki do 
tego, by się usamodziel-
niać. Jedno z nich znajduje 
się na parterze, a drugie na 
pierwszym piętrze.

W  tym pierwszym ma 
mieszkać do 7 osób. 
Przeprowadzone z  myślą 
o  nich prace budowlane 
polegały między inny-
mi na wykonaniu robót 
przygotowawczych i  roz-
biórkowych istniejących 
elementów wykończenia. 

Rozebrano na przykład 
część murowanych ścian 
działowych i  okładziny 
ścian z  płytek ceramicz-
nych. Zdemontowano 
też istniejącą instalację 
centralnego ogrzewania 

z  grzejnikami żeliwnymi, 
instalację wodociągową, 
kanalizacji sanitarnej oraz 
elektryczną. 

Poza tym rozebrano po-
sadzki parteru do podłoża 
z  chudego betonu. Zde-

montowano też okna oraz 
drzwi wewnętrzne. Co 
więcej, wykonano nową 
izolację pionową prze-
ciwwodną przeciwwil-
gociową. Docieplono 
fundamenty i  dach, a  we 

wszystkich pomieszcze-
niach parteru ułożono na 
podłodze płytki ceramicz-
ne.

A  w  celu zapewnienia 
niepełnosprawnym loka-
torom komfortu mieszka-
nia w  tym domu i  szcze-
gólnego bezpieczeństwa, 
zadbano też o  to, by zna-
lazła się w  nim instalacja 
sygnalizacji pożaru oraz 
instalacja przyzywowa 
z  włącznikami w  łazien-
kach. Zamontowano też 
podjazd dla osób poru-
szających się na wózkach 
inwalidzkich, a schody ze-
wnętrzne obłożono nową 
wykładziną ceramiczną. 
Poza tym w  budynku po-
jawiła się winda. Jest też 
monitoring.

Dzięki wszystkim tym 
pracom teraz w  mieszka-
niu zlokalizowanym na 
parterze znajduje się sie-
dem oddzielnych, wygod-
nych pokoi wyposażonych 
w meble oraz sprzęt, każdy 

SYLWIA MATUK
fot. Marcin Pogorzelski
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Piętro budynku starej szkoły też powita nowych lokatorówPiętro budynku starej szkoły też powita nowych lokatorów

Wiecie już, że dzięki Po-
wiatowi Sokólskiemu na 
parterze obiektu, w  któ-
rym dawniej w  Sieru-
ciowcach znajdowała się 
podstawówka, powstały 
mieszkania chronione 
treningowe przeznaczone 
dla siedmiu osób z  nie-
pełnosprawnościami. Ale 
zmiany objęły też pię-
tro. Tam również odpo-
wiednio przystosowano 
pomieszczenia, wskutek 
czego już niedługo stwo-
rzone w  nich lokale zaj-
mie sześcioro niepełno-
sprawnych

Mają oni mieszkać w sze-
ściu jednoosobowych po-
kojach z  łazienkami. Do 
ich dyspozycji będzie tak-
że aneks kuchenny wraz 
z  jadalnią, pomieszczenie 
biurowe, pralnia, a  nawet 
osobna świetlica. Wszyst-
ko wyposażone, zgodnie 
z  Programem Inwestycji, 
w meble, sprzęt oraz akce-
soria niezbędne do funk-
cjonowania mieszkania 
chronionego treningowe-
go.

Na wyremontowanym 
piętrze budynku zamon-
towano też monitoring, 
stworzono szyb windowy, 
a  w  oknach pojawiły się 

wprowadzające przytulną 
atmosferę rolety. Tu też, 
podobnie jak na parte-
rze, wykonano instalację 
sygnalizacji pożaru oraz 
instalację przyzywową 
z  włącznikami zainstalo-
wanymi w łazienkach.

Ale zanim wszystko to 
pojawiło się w  lokalach 
usytuowanych właśnie na 
tej kondygnacji, przeszła 
ona prawdziwą rewolu-
cję. Rozebrano na przy-
kład istniejące elementy 
wykończenia oraz część 
ścian działowych i  okła-
dziny ścian z  płytek cera-
micznych. Zdemontowa-
no instalację centralnego 

ogrzewania z  grzejnikami 
żeliwnymi, instalację wo-
dociągową, kanalizacji sa-
nitarnej oraz elektryczną. 
Rozebrano posadzki do 
poziomu stropu nad par-
terem. Zdemontowano też 
okna oraz drzwi wewnętrz-
ne. Niektóre stare otwory 
drzwiowe zamurowano, 
wykonano nowe, a w pozo-
stałe wstawiono odpowied-
nie nadproża, wszystko 
zgodnie z obowiązującymi 
normami. A  to tylko nie-
które z prac, które musiały 
być przeprowadzone, by 
piętro budynku po starej 
szkole dla sześciorga nie-

KAMILA BIAŁOMYZY
fot. Paulina Cholewska

pełnosprawnych mogło 
stać się domem.

Powierzchnia wyremon-
towanej kondygnacji wy-
nosi 413,04 m2. Całkowita 
wartość zadania to 1 940 
910 zł. Wkład własny Po-
wiatu Sokólskiego stano-
wił 388 182 zł. 1 552 728 
zł pokryła natomiast do-
tacja z  Ministerstwa Ro-
dziny i Polityki Społecznej. 
Środki te zostały przyzna-
ne w  ramach Działania 
4.4 „Tworzenie mieszkań 
chronionych dla osób nie-
pełnosprawnych” wynika-
jącego z  Programu kom-
pleksowego wsparcia dla 
rodzin „Za życiem”.

z łazienką. W tych zamon-
towano zaś kompaktowe 
miski ustępowe, pryszni-
ce i  umywalki przystoso-
wane właśnie do tego, by 
korzystały z  nich osoby 
niepełnosprawne. Do dys-
pozycji mieszkańców jest 
także wspólna kuchnia, 
pomieszczenie biurowe, 
gospodarcze i  terapeu-
tyczne, a także pralnia. Jest 
też toaleta dla personelu.

Powierzchnia wyremon-
towanego parteru budyn-
ku wynosi 412,33 m2. 
Koszt związany z utworze-
niem na tej kondygnacji 
mieszkania chronionego 
treningowego wyniósł 3 

159 235 zł. Wkład wła-
sny Powiatu Sokólskiego 
wyniósł 631 847 zł. Do-
tacja stanowiła 2 527 388 

zł. Środki te pochodzą 
z  Ministerstwa Rodziny 
i  Polityki Społecznej i  zo-

stały przyznane w ramach 
Działania 4.4 „Tworzenie 
mieszkań chronionych dla 
osób niepełnosprawnych” 

wynikającego z  Programu 
kompleksowego wsparcia 
dla rodzin „Za życiem”.
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Bal studniuówkowy jest 
bardzo ważnym wyda-
rzeniem w  szkolnym zy-
ciu uczniów. To okazja do 

świętowania zakończenia 
pewnego etapu edukacyj-
nego i rozpoczęcia nowego, 
jakim jest matura i dorosłe 
zycie.  To równiez okazja 
do radości, integracji i kre-
owania wspomnień na całe 

życie. I z takiej właśnie sko-
rzystała młodzież z janow-
skiego „rolnika”.

– Dziękuję, że jako nasto-
latkowie przyszliście w na-
sze progi, a odejdziecie jako 
osoby dorosłe. Miejcie swój 
cel i realizujcie marzenia – 
mówiła Sylwia Sadłowska, 
dyrektor ZSCKR w  Jano-
wie.

Uczniowie Zespołu Szkół 
Centrum Kształcenia Rol-
niczego w  Janowie bawili 
się w  styczniu na swojej 
studniówce. Impreza od-
bywała się w  Biesiadzie 
w Kumiale i trwała do bia-
łego rana. Przybyło na nią 
łącznie 60 osób, z czego 21 
to maturzyści z dwóch klas.

Zanim jednak rozbrzmia-
ły dźwięki poloneza, 
młodzi ludzie podzięko-
wali rodzicom, dyrekcji 
i  nauczycielom za wkład 

włożony w  wychowanie 
i kształtowanie ich charak-
terów. 

Teraz przed nimi nowy, 
ważny etap w życiu.

Na ten bal czekali prawie pięć lat. Teraz przed nimi najważniejszy życiowy egzaminNa ten bal czekali prawie pięć lat. Teraz przed nimi najważniejszy życiowy egzamin

To był pierwszy taki bal 
z  udziałem tegorocznych 
maturzystów z  Zespołu 
Szkół Rolniczych w  Sokół-
ce, jednocześnie oznacza-
jący, że najbliższe 100 dni 
będzie dla tych młodych, 
rozbawionych i  roztańczo-
nych osób czasem wytężo-
nej nauki

– Serce rośnie, kiedy na 
was patrzę. Pięć lat temu 
pojawiliście się w  naszej 
szkole, a my zabraliśmy was 
w podróż edukacyjną, która 
dobiega powoli końca. Dzi-
siejszy bal, odbywający się 
w tej pięknej, zimowej sce-
nerii, jest podsumowaniem 
tych kilku lat – zwrócił się 
do młodzieży Dariusz Żo-
łądkowski, dyrektor ZSR.

Tegoroczni maturzy-
ści, przygotowujący się 
do egzaminu dojrzałości 
w  tej placówce, spotkali 
się tego wieczoru na wy-
twornym balu studniów-
kowym w  Metal-Fachu. 
Bawią się tam w  towarzy-
stwie nauczycieli, od kilku 
lat prowadzących ich po 

drodze ku dorosłości, a tak-
że w  obecności rodziców, 
spośród których niejedne-
mu łza wzruszenia kręci się 
w oku. 

Jest to przecież pierwszy 
taki bal z  udziałem tych 
młodych osób, symbolicz-
nie oznaczający, że do ma-
tury zostało już niewiele 
czasu, a  jednocześnie stwa-
rzający okazję do szaleństw 
na parkiecie i  ostatnich 
chwil relaksu przed wytę-
żonym wysiłkiem umysło-
wym, na który uczniowie 
przeznaczą najbliższe trzy 
miesiące.

Uroczystość rozpoczęły 
podziękowania ze strony 
uczniów, skierowane do dy-
rekcji, wychowawczyń i  ca-
łego grona pedagogicznego, 
a  także do rodziców. Wy-

jątkowe, bo wierszowane. 
W dodatku, mimo żartobli-
wego charakteru, połączone 
z głęboką refleksją na temat 
kilku ostatnich lat spędzo-
nych przez przyszłych ma-
turzystów w  murach sokól-
skiego „rolnika”.

Również dyrektor wyraził 
wdzięczność wychowaw-
com bawiących się dziś klas 
piątych, którzy nieustan-
nie towarzyszyli młodzieży 
w  tej edukacyjnej podróży, 
a  także wszystkim pozo-
stałym nauczycielom. Pod-
kreślił, że dokładali oni sta-
rań, by wyposażyć uczniów 
w  wiedzę i  umiejętności, 
wspierać ich każdego dnia 
oraz pomagać im w realizo-
waniu pasji. Często stawali 
się ich powiernikami, a nie-
jednokrotnie traktowali ich 

tak, jakby ci młodzi ludzie 
byli ich własnymi dziećmi. 

Ciepłe słowa popłynęły 
też w  stronę rodziców, któ-
rzy każdego dnia wspierali 
szkołę w  trudzie wycho-
wawczym.

A  zaraz potem nastąpiło 
to, bez czego nie może się 
odbyć chyba żaden bal stud-
niówkowy. Tradycyjny po-

lonez. Wytworny, elegancki, 
przez wielu kojarzony wła-
śnie z ostatnimi miesiącami 
przed egzaminem dojrzało-
ści. 

– Był bajeczny – podkre-
ślali podziwiający go goście.

Sokólską młodzież perfek-
cyjnie przygotowywała do 
niego Anna Kędyś-Arent.

SYLWIA MATUK

KAMILA BIAŁOMYZY
fot. Jarosław Stasiulewicz
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Na ten bal czekali prawie pięć lat. Teraz przed nimi najważniejszy życiowy egzaminNa ten bal czekali prawie pięć lat. Teraz przed nimi najważniejszy życiowy egzamin

Za symboliczne sto dni 
przystąpią do egzaminu doj-
rzałości  

Ale ten wieczór był dla 
nich nie czasem na powtór-
ki materiału. Tegoroczni 
maturzyści z Zespołu Szkół 
w  Suchowoli spędzili go 
w  sali bankietowej pensjo-
natu Poniatowski na swojej 

studniówce. Huczna zabawa 
trwała do białego rana

Wzruszającą uroczystość, 
której jak co roku towa-
rzyszy elegancka oprawa, 
otworzyła Małgorzata Kar-
czewska, dyrektor szkoły. 
Wygłosiła ona przemówie-
nie pełne głębokiej refleksji. 
Nie zabrakło w nim podsu-
mowań mijających wspól-
nych lat, podziękowań, 
a  także serdecznych życzeń 
skierowanych w  stronę 

uczniów kończących eduka-
cję w tej placówce.

A  wkrótce potem nad-
szedł już czas na tradycyjnie 
prezentowanego na balach 
studniówkowych poloneza. 
Tym razem suchowolscy 
maturzyści odtańczyli go 
wraz ze swoimi osobami to-
warzyszącymi. 

Zabawa trwała aż do rana, 

a uczniowie na pewno przez 
wiele lat nie zapomną tego 

jedynego w  swoim rodzaju 
wieczoru.

KRZYSZTOF PROMIŃSKI
fot. Marcin Pogorzelski

Przed nimi 100 dni inten-
sywnej nauki do jednego 
z  najważniejszych egzami-
nów w życiu

Na sali bankietowej Hote-
lu Kalinowski spotkali się 
maturzyści Zespółu Szkół 
Zawodowych im. Elizy 
Orzeszkowej w  Sokółce. 
W towarzystwie nauczycieli 
i  zaproszonych gości spę-
dzili wieczór, który z  pew-
nością zapadnie długo w ich 
pamięci. 

– Nasza wspólna przygoda 
dobiega końca i  mam na-
dzieję, że zabierzecie ze sobą 
same dobre wspomnienia 
i miłe chwile. Bądźcie sobą, 
bądźcie odważni i  sięgaj-
cie po swoje marzenia oraz 
z  zaangażowaniem je reali-
zujcie – zwrócił się do ma-

turzystów Lech Czarnowicz, 
dyrektor ZSZ w Sokółce.

Zanim popłynęły pierwsze 
takty poloneza, młodzież 
podziękowała kadrze na-
uczycielskiej za trud włożo-
ny w ich wychowanie i roz-
wój. Słowa wdzięczności 
usłyszeli też będący gośćmi 
tej niezwykłej uroczystości 
rodzice uczniów.

Po podziękowaniach przy-
szedł czas na taniec, bez 
którego nie może się obyć 
żaden bal studniówkowy. 

KAMILA BIAŁOMYZY
fot. Felicja Lewko

Poprzedziły go fragmen-
ty "Pana Tadeusza" Adama 
Mickiewicza opisujące ten 
narodowy taniec.

Wykonanie poloneza do 
muzyki Wojciecha Kila-
ra zachwyciło zebranych, 
a z niejednego oka rodziców 
i  nauczycieli popłynęły łzy 
wzruszenia. Wielka w  tym 
zasługa Anny Kędyś-Arent, 
która perfekcyjnie przygo-
towała młodzież sokólskiej 
„zawodówki” do tego naj-
ważniejszego w życiu tańca. 
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go Ładu, przy których 
partycypowali parlamen-
tarzyści, minister Adam 
Andruszkiewicz, senator 
Mariusz Gromko gmina 
wykona inwestycję i  So-
kółka stanie się piękniej-
szym miastem.

– Jest to bardzo ważny 
projekt dla naszej społecz-
ności i  rozwoju miasta. 
Centrum Przesiadkowe 
będzie nie tylko nowocze-
sne, ale również bardziej 
funkcjonalne i  wygodne 
dla podróżnych – zazna-
cza Daniel Supronik.

Rewitalizacji sokólskie-
go dworca chcieli wszy-
scy, sporna była jedynie 
kwestia, czy jest to gospo-
darne wydatkować tyle 
środków na jego budowę. 
Ale ostatecznie radni nie 
zagłosowali przeciw tej 
inwestycji, bo chcieli żeby 
w  Sokółce coś się działo, 

Trochę jeszcze czasu mi-
nie zanim znów stanie się 
przysłowiową wizytówką 
miasta, ale dzięki stara-
niom sokólskich radnych 
nierealne stało się możli-
we

Kilka lat temu chciano 
go odremontować, ale był 
to niezbyt dobry pomysł, 
bo na nowym wyglądzie 
skorzystałaby tylko ele-
wacja. W gminie Sokółka 
znalazły się jednak osoby, 
które dążyły do tego, aby 
sokólski dworzec odzyskał 

swój blask.
– Przez dwie kadencje 

Rady Miejskiej w Sokółce 
zabiegałem, aby inwesty-
cja remontu dworca PKP 
znalazła się w budżecie in-
westycyjnym naszej gmi-
ny. Lobbowałem za po-
zyskaniem środków na te 
przedsięwzięcie i  bardzo 
się cieszę, że tak olbrzy-
mie dofinansowanie z  ze-
wnątrz trafiło do gminy 
Sokółka – podkreśla Da-
niel Supronik, przewod-
niczący Rady Miejskiej 
w Sokółce.

Dodał, że to właśnie 
dzięki środkom z Polskie-

POWIAT SOKÓLSKI

Sokólski dworzec odzyska swój blaskSokólski dworzec odzyska swój blask  

budowało i  modernizo-
wało. Dworzec zyska na 
nowoczesności, a  czy bę-
dzie pełnił tę funkcję, któ-
ra została zaplanowana, 
czas pokaże. 

– Ważne, że stanie tam 
nowy budynek i  oby sam 

się finansował, nie będzie 
generował dodatkowych 
kosztów – dodał przewod-
niczący Rady Miejskiej. 

Na zakończenie zazna-
czył, że bardzo się cieszy 
z  powstającej inwestycji 
i  wspólnego sukcesu gru-
py radnych miejskich, 
parlamentarzystów, mini-
strów, senatorów i wszyst-
kich ludzi dobrej woli za-
angażowanych w  proces 
pozyskiwania środków.

Koszt robót związanych 
z  rewitalizacją budynku 
i jego otoczenia to 36 850 
999,26 zł. Dofinansowanie 
pochodzące z  Programu 
Polski Ład to 26,5 mln zł, 
pozostała część to wkład 
własny gminy Sokółka.

Wykonanie inwestycji 
zajmie 42 miesiące od daty 
podpisania umowy, a więc 
potrwa do 2026 roku. Jej 

realizacja obejmuje: zago-
spodarowanie terenu ok. 
2 ha miedzy torami i ulicą 
oraz od ronda do ronda, 
przestrzeń publiczna, plac 
miejski o  charakterze re-
prezentacyjno-rekreacyj-
nym, zatoki autobusowe, 
cztery wiaty przystanko-
we, parking ogólnodo-
stępny na ok. 40 miejsc 
- zatoki TAXI, wiata rowe-
rowa, mała architektura 
(ławki, kosze, oświetlenie, 
kwietniki), zieleń urzą-
dzona (drzewa, krzewy, 
trawniki), przebudowa 
3 kondygnacji budynku 

dworca PKP wraz z  pod-
daszem użytkowym, prze-
budowa ulicy Kolejowej.

Dworzec kolejowy w Sokółce otwarto 16 grudnia 1862 r. w trakcie budowy kolei 
warszawsko- petersburskiej. Kolej liczyła 1611 km. Na linii powstały 63 stacje pa-
sażerskie i towarowe oraz trzy przystanki. Podróż pomiędzy końcowymi stacjami 
trwała około 38 godzin, a z Warszawy do Wilna – 14,5 godziny. Robotników pracu-
jących przy budowie kolei rekrutowano przeważnie z terenu, na którym powstawał 
dany odcinek. Linie kolejowe planowano, nie uwzględniając interesów miejscowej 
ludności. Wsie, które stały na drodze, były równane z ziemią, a mieszkańców prze-
siedlano.

W 1914 roku stacja Sokółka posiadała budynek dworcowy, osiem torów postojo-
wych, trzy rampy o długości 331 metrów, pompy, obrotnicę oraz parowozownię na 
12 stanowisk. W 1939 roku stacja została zbombardowana. Do naszych czasów nie 
dotrwał budynek wieży wodnej, który znajdował się nieopodal dworca.
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Sokółka i powiat sokólskiOto tłumaczenie bardzo faj-
nego tekstu z języka rosyjskie-
go na polski, sporządzonego 
na początku XX wieku przez 
urzędników carskich. 

Sokółka - miasto powiatowe 
w guberni grodzieńskiej, przy 
źródłach rzeki Sokółki, stacja 
Petersburg-Warszawa. Sokół-
ka była niewielką osadą. Do-
piero pod koniec XVIII w. jej 
dzierżawca, podskarbi Antoni 
Tyzenhauz, nieco ją urządził, 
osiedlając w niej różnych rze-
mieślników. W  1807 r., przy 
utworzeniu obwodu biało-
stockiego, Sokółka została na-
zwana miastem powiatowym. 
7595 mieszkańców, w  tym 
tylko 2648 kobiet. Przewaga 
ludności męskiej nad żeńską 
wynikała z  zakwaterowania 
wojsk w Sokółce.

Z  ogólnej liczby rdzennych 
mieszkańców Sokółki ponad 
połowa to Żydzi, reszta pra-
wie wszyscy katolicy. Świąty-
nie prawosławne i  katolicka, 
synagoga, żydowskie szkoły 
modlitewne. Szkoła powiato-
wa, parafialna z żeńską zmia-
ną, żydowska i kilka chederów. 
Jeden cywilny i dwa wojskowe 
szpitale, 1 apteka. Zakładów 
15, w tym 3 młynarskie, 9 gar-
barskich, 1 browarny, 1 my-
dlarski i 1 świeczny. Wszystkie 
zakłady są małe, łączna suma 
ich produkcji nie przekracza 
15 tys. rubli. W 1897 r. wydano 
301 dyplomów handlowych, 
w tym 215 na drobny handel. 
Dochód miasta wynosił wtedy 
5457 rubli, wydał 5243 rubli.

Powiat sokólski - powierzch-
nia wynosi 2290 km kw. Po-

wierzchnia jego składa się 
z niewielkich i łagodnych gór, 
należących do działu wodne-
go rzek Niemna i Wisły. Góry 
skupione są bardziej w  środ-
kowej części, najwyższa osiąga 
777 stóp. Gleba przeważnie 
piaszczysta, miejscami składa 
się z iłu, na nizinach - z bagni-
stego torfiastego czarnoziemu. 
Około 1/4 części zajmuje pia-
skowo-kamienista gleba.

Bagniste przestrzenie spoty-
kają się wszędzie, ale szczegól-
nie dużo ich w  dolinie rzeki 
Sokołdy. Złoża torfu; wydo-
bywa się także glina i wapno. 
Lasów mało w  wsch. części 
p., najwięcej w  południowej 
części. Wszystkich lasów liczy 
się 43382 dzies., z nich należą 
do skarbu 38584 dzies., i tym 
można wyjaśnić, że przez 30 
lat ubytek lasów wynosi tylko 
25%. 

W  1897 r. w  powiecie było 
mieszkańców 88719 (43665 
mężczyzn, 45054 kobiet). 

Chłopi stanowili 87%, miesz-
czanie 2%, stan wojskowy 8%, 
kolonistów około 400 osób. 
80% całej ludności katolicy, 
16% - prawosławni, około 
1,5% Żydzi, reszta protestanci 
i inni. Cerkwi prawosławnych 
28, katolickich 18, protestanc-
kich 2, 3 synagogi i 30 żydow-
skich szkół modlitewnych. 
W powiecie miasta nadetato-
we Wasilków, Dąbrowa, Ko-
rycin, Kuźnica, Nowy Dwór, 
Odelsk, Suchowola i Janów. 

Wszystkich miejscowości 
zamieszkanych ponad 650, 
z nich około 300 ma mniej niż 
50 domów. Ponad 500 domów 
ma tylko 10 osad. Z  miaste-
czek bardziej znacząca Sidra. 

Powiat sokólski - jeden z naj-
bardziej urodzajnych w guber-
ni. Rolnictwo stanowi główne 
zajęcie ludności. W  1887 r. 
ziemi chłopskiej nadziel-
nej liczyło się 134274 dzies. 
(60,5%), prywatnej - 36977 
dzies. (16,7%), skarbowej 

należało 44928 dz. (20,6%), 
różnym instytucjom 5608 dz., 
wszystkich ujęto 221787 dzies. 
Z  ziemi prywatnej szlachcie 
należało 64,2%, kupcom 
0,5%, mieszczaństwu 23,4%, 
chłopom 10,5, osobom pozo-
stałych stanów 1,4%. Ziemi 
ornej liczyło się 113638 dzies., 
łąk i pastwisk 39347 dzies., le-
śnej 43382 dzies., pozostałej 
użytecznej 10510 dzies. i nie-
przydatnej 14910. Prawie 80% 
całej orki przypada na ziemię 
chłopską nadzielną, wśród 
której stanowi 64% ogólnej 
powierzchni. U  prywatnych 
właścicieli ziemi zaorano 58%. 
Ziemia skarbowa przeważ-
nie składa się z  lasów (86%). 
W dzierżawę oddawano 13727 
dzies.; dzierżawcami byli prze-
ważnie prywatni właściciele 
ziemi (10987 dzies.) i  skarbi 
skarb (1354 dzies.). 

W 1897 r. zasiano było zbo-
żem ozimym 35217 dzies., 
jarym 30312 dzies. i  ziem-
niakami 6391 dzies. Pszenicy 
zasiano 902 czw., owsa 19788 
czw., jęczmienia 4566, gry-
ki 3439, pozostałych zbóż 
jarych 3526, ziemniaków 
43539. Zebrano pszenicy ozi-
mej 3393, żyta 144330, owsa 
62529, jęczmienia 18203, gry-
ki 13353, pozostałych zbóż 
jarych 10222 i  ziemniaków 
170963 czw. Siana skoszono 
2082570 funtów. Udoskona-
lone systemy gospodarstwa 
i  ulepszone narzędzia spoty-
ka się w  bogatych majątkach 

szlacheckich, a  także wśród 
chłopów, zwłaszcza mających 
dużo ziemi; ostatni zaczynają 
wprowadzać u siebie wielopo-
lowy płodozmian, najczęściej 
czteropolowy, a także zasiewy 
łubinu i koniczyny. 

W  1897 r. w  p. było koni 
20000, bydła rogatego 27140 
szt., owiec 54247, świń 26389. 
Sady i  ogrody istnieją prawie 
przy wszystkich majątkach 
i  u  wielu chłopów. Lniarstwo 
rozwinięte. Rzemiosła ludowe 
mało rozwinięte. Fabryk i za-
kładów 279, suma ich produk-
cji 258442 rubli; z  nich bar-
dziej znaczące 3 fabryki sukna 
i  sznurka (83860 rubli) i  8 
browarnych zakł. (33280 ru-
bli), pozostałe wszystkie małe 
zakłady. Szczególnie dużo ce-
gielni, dachówkarni i garncar-
ni (56). 

Handel miejscowy - drob-
ny. Szpitali w  powiecie 3, na 
8 łóżek, punktów felczerskich 
6. Lekarzy wiejskich 2, wol-
nopraktykujących - 8. Aptek 
wiejskich 4.

13 szkół min. oświaty lu-
dowej, 1 cerk.-parafialna, 
41 szkół czytania i  pisania, 8 
chederów. Bibliotek ludowych 
przy szkołach min. oświaty 
ludowej 5; przy niektórych 
szkołach są ogrody, sady lub 
pasieki. Poczta-telegraf w p. 2, 
poczt. oddziałów - 4, wszyst-
kie w  miastach i  miastecz-
kach.

GRZEGORZ RYŻEWSKI
Główny Specjalista

w Narodowym Instytucie
Dziedzictwa

Wrzuć na LUZ ;)Wrzuć na LUZ ;)

The temple of the king

Światło pochodni było 
złudną obietnicą bezpie-
czeństwa. Poruszałem się 
powoli. Korytarz był ciasny, 
a wilgoć zdawała się wgry-
zać nawet w ogień. W bla-
sku słabego ognia nawet 
chodzenie po śliskich ka-
mieniach wymagało całej 
uwagi.

Usłyszałem krótkofalów-
kę.

– Jesteś? Odbiór.
Przestraszyłem się, ale 

byłem wdzięczy za sygnał. 

Dzięki technologii przesta-
łem się czuć jak włócznik 
wchodzący do jamy smoka.

– Jestem. Żadnych śladów, 
odbiór.

– U mnie podobnie – od-
powiedział Kotlet – żad-
nych śladów bobrów, od-
biór.

– Jakich bobrów? – zdzi-
wiłem się – Przecież mieli-
śmy szukać krokodyli, od-
biór!

Westchnąłem. Tak się 
kończy nieczytanie do koń-
ca wiadomości. To przecież 
w Ameryce istniała miejska 
legenda o małych krokody-
lach spuszczanych w toale-

tach, które wyrastały na gi-
gantyczne, groźne bydlaki.

– Bobrów, bobrów. Kro-
kodyli szukalibyśmy gdzieś 
bliżej studzienek. Zresztą, 
byłyby inne ślady.

– No dobra, to jakich śla-
dów mogę się spodziewać 
po kanałowych bobrach? – 
westchnąłem. Pewnie masę 
śladów pominąłem i  będę 
musiał zrobić tę samą trasę 
od początku.

– Wiesz, jak to bobry. Bu-
dują różne rzeczy. W  pod-
ziemiach ani kanałach 
raczej nie uświadczysz 
drewna, więc budują z cze-
goś innego, odbiór.

Zakląłem pod nosem, gdy 
się poślizgnąłem na podło-
żu. Oparłem się ramieniem 
o ścianę tunelu.

Coś było nie tak.
Wyprostowałem się i  po-

świeciłem na nią. Poczu-
łem zimny pot na plecach, 
gdy zobaczyłem cyklopową 
strukturę. Głazy różnych 
wielkości były dopasowane 
do siebie jak prototyp ja-
kiśchś puzzli. Ubytki były 
uzupełnione ziemią i śmie-
ciami.

– Wszystko w  porządku? 
Odbiór – usłyszałem.

Podniosłem krótkofalów-
kę do ust. Nie mogłem wy-
krztusić ani jednego słowa.

– Gdzie jesteś? Wszystko 
w porządku? Odbiór!

– Jestem wewnątrz tamy 
– odpowiedziałem cicho 
i odwróciłem się. Musiałem 
stąd uciec, póki…

Strach, niczym stalowa 
sieć utrzymał mnie w miej-
scu.

W  ciemności przed sobą 
zobaczyłem czerwone, ol-
brzymie ślepia. W  świetle 
pochodni błysnęły prosto-
kątne zęby.

Było za późno na uciecz-
kę.

Kamyk
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W cukrzycy najważniejsza jest profilaktykaW cukrzycy najważniejsza jest profilaktyka

A  taką będzie można 
wykonać w  Poradni Dia-
betologicznej, która od 1 
lutego zaczęła działalność 
w Samodzielnym Publicz-
nym Zakładzie Opieki 
Zdrowotnej w Sokółce

– Poradnia Diabetolo-
giczna jest kluczową jed-
nostką w  systemie opieki 
zdrowotnej dla pacjentów 
z cukrzycą. Do poradni po-
winni się zgłaszać nie tylko 
chorzy, ale także osoby, któ-
re podejrzewają, że ich stan 
zdrowia wskazuje na to, że 
mają problemy z  zaburze-
niem glikemii – wyjaśnia 
Anna Marta Aniśkiewicz, 
dyrektor sokólskiego szpi-
tala.

Cukrzyca to cywilizacyj-
na choroba metaboliczna, 
charakteryzująca się pod-
wyższonym stężeniem cu-
kru we krwi. Związana jest 
z nieprawidłowym wydzie-
laniem i/lub działaniem 
insuliny w  organizmie. 
Szacuje się, że blisko 2,7 
milionów dorosłych Po-

SYLWIA MATUK
laków – w  wieku 20-79 lat 
– żyje z  cukrzycą. Prawie 
1,7 mln osób pozostaje nie-
zdiagnozowanych. Co roku 
z powodu cukrzycy i zwią-
zanych z  nią powikłań 
umiera ponad 50 tysięcy 
osób. W przypadku cukrzy-
cy niezwykle istotne jest jej 
wczesne rozpoznanie oraz 
właściwa kontrola choroby, 
które pozwalają zapobiec 
powikłaniom i  prowadzić 
aktywne życie. Do najczęst-
szych powikłań cukrzycy 
należą: nefropatia, choroba 
wieńcowa oraz niewydol-
ność serca.

Dlatego zapewnienie 
skutecznej i  komplekso-
wej opieki dla osób z  tym 
schorzeniem powinno być 
kluczowe w  każdym regio-
nie. A  nowa poradnia dia-
betologiczna zaoferuje nie 
tylko badania i  leczenie, 
ale również profilaktykę 
edukacyjną, gdzie edukator 
medyczny zapozna pacjen-
ta z  obsługą glukometru, 
wyjaśni jak kontrolować 
poziom cukru we krwi, 
a  także będzie uczył zdro-
wych nawyków żywienio-

Szpital chce inwestować w poradnieSzpital chce inwestować w poradnie

wych i regularnej aktywno-
ści fizycznej.

nauczy poinstruuje jak 
z tą chorobą funkcjonować 
czy jaka dietę stosować.

– Najważniejszą informa-
cją dla naszych mieszkań-
ców jest to, że działalność 
poradni została zabezpie-
czona kontraktem z  Naro-
dowym Funduszem Zdro-
wia, co oznacza, że pomoc 
medyczna będzie dostępna 
dla wszystkich pacjentów 

– Sokólski szpital był i za-
wsze będzie dla nas waż-
ny. Nie wyobrażamy sobie 
żeby nie inwestować w  tę 
placówkę i  jej nie rozwi-
jać, a  przede wszystkim 

nie utrzymywać i  nie roz-
wijać zakresu świadczeń. 
Są one niezbędne dla na-
szych mieszkańców. Jest 
to jedna z najważniejszych 
placówek gwarantujących 
bezpieczeństwo naszych 
mieszkańców, przede 
wszystkim bezpieczeń-
stwo zdrowotne. Będzie-

my wspierać jego pracę na 
każdym możliwym pozio-
mie – podkreśla Piotr Reć-
ko, Starosta Sokólski.

Wielu ludzi korzysta 
z  poradni specjalistycz-
nych, takich jak np. kar-
diologiczna, dermatolo-
giczna, ortopedyczna czy 
okulistyczna aby uzyskać 
diagnozę, leczenie lub 
porady medyczne. Wie-
lu pacjentów boryka się 
z długimi kolejkami i mie-
sięcznymi oczekiwaniami 
na konsultacje, co wpływa 
negatywnie na ich zdro-
wie. Zatem zwiększenie 
liczby poradni w  szpitalu 
jest ważnym krokiem dla 
zapewnienia lepszej opieki 

medycznej i skrócenia cza-
su oczekiwania pacjentów. 

– Biorąc pod uwagę wy-
niki wszystkich poradni 
z ubiegłego roku, to jest on 
dużo wyższy niż w  latach 
poprzednich. Poprzednio 
był to wynik około 120 
tys. zł a  obecnie sięga do 
około 300 tys. zł. Własna 
Tomografia Komputerowa 
jest bardzo dużym odcią-
żeniem – wyjaśnia Anna 
Marta Aniśkiewicz, dyrek-
tor SPZOZ w Sokółce.

Dodaje, że wcześniej fir-
mie Provega musieli pła-
cić 120 tys. zł za badania 
tomograficzne, a  obecnie 
jest to jedynie koszt 50 
tys. zł za opis. Zatem resz-
ta to przychód szpitala. 

W chwili kiedy Narodowy 
Fundusz Zdrowia zapłaci 
za nieuregulowane nad-
wykonania, których suma 
oscyluje w  granicach po-
nad 3 mln zł wówczas rów-
nież wynik ujemny szpita-
la się zmniejszy.

– Szpital posiada również 
lekarza urologa, ale braku-
je nam poradni. Czekamy 
zatem, aż NFZ ogłosi kon-
kurs, żebyśmy mogli do 
niego przystąpić i  utwo-
rzyć kolejną, równie po-
trzebną poradnię – dodaje 
dyrektor.

Poza tym zaznacza, że re-
monty trwające w szpitalu 
również pozwolą zwięk-
szyć przychód, ponieważ 
na oddziałach, na których 

SYLWIA MATUK
fot. Powiat Sokólski

posiadających skierowanie 
– kontynuuje dyrektor.

Tym samym zachęca 
wszystkie osoby z  podej-
rzeniem występowania 
u  nich tego schorzenia do 
skorzystania z  jej usług. 
Poradnia będzie czynna 
od poniedziałku do środy 
w  godzinach 9.30-13.30. 
Tymczasowo lekarz bę-
dzie przyjmował w  gabi-
necie po dawnym Punkcie 
Szczepień.
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jest duże zapotrzebowanie, 
zwiększona zastanie liczba 
łóżek. Stacja dializ również 
będzie wyremontowana, 
gdzie liczba łóżek zwiększy 
się o dwa.

W planach sokólski szpi-
tal ma także otwarcie po-
radni okulistycznej i  la-
ryngologicznej, do których 
poszukują kadry specja-
listów. Chcieliby również 
stworzyć prawdziwy od-
dział internistyczno-kar-
diologiczny, który jest wy-
soko płatnym przez NFZ.

– Specjalistyka jest dużo 
lepsza niż była, mimo 
braku kadry na ortopedii, 
gdzie przez cały rok był 
tylko jeden lekarz czy gi-
nekologii, te poradnie wy-
pracowały dużo większy 
zysk niż w  roku ubiegłym 
– zaznacza Anna Marta 
Aniśkiewicz.

Bardzo dużym obcią-
żeniem dla szpitala jest 
transport medyczny. 
Muszą korzystać z  usług 
zewnętrznych, które ge-
nerują znaczne koszty. 
Zatem dyrekcja chciałaby 
pozyskać własny samo-
chód, aby móc te koszty 
zminimalizować. Władze 
Powiatu Sokólskiego mają 

w planach również instala-
cję pomp ciepła i fotowol-
taiki, aby obniżyć koszty 
ogrzewania, które obecnie 
są olbrzymie.

– Musimy iść w  rozwój, 
po to, aby nasi mieszkań-
cy mieli jak największy 
dostęp do specjalistów, 
żeby nie musieli jeździć 
do Białegostoku, tylko tu 
na miejscu zasięgać porad 
i leczenia. I tak  najbliższą 
przyszłością jest urucho-
mienie Podstawowej Opie-
ki Zdrowotnej – wyjaśnia 
dyrektor szpitala.

W trosce o lepszą dostęp-
ność świadczeń medycz-
nych od 01 lutego 2024 
roku szpital wydłużył czas 
pracy punktu pobrań ba-
dań laboratoryjnych od 
godziny 7:00 do godziny 
11:00.

Wychodząc naprzeciw 
oczekiwaniom pacjenci 
w trybie nagłym, w szcze-
gólnych przypadkach, ob-
sługiwani będą do godziny 
18:00. Szpitalowi zależy 
również na szybkim prze-
prowadzeniu przetargów 
na cyfryzację, aby wyni-
ki można było sprawdzać  
on-line
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To inwestycja, której wszyscy potrzebujemyTo inwestycja, której wszyscy potrzebujemy

Kurz i  brud osiadający 
na pomnikach, oraz błoto 
podeszczowe to problemy 
z którymi od lat borykają 
się mieszkańcy odwiedza-
jący groby swoich najbliż-
szych spoczywających na 
sokólskiej nekropolii. Nie 
będzie tego problemu, gdy 
dojdzie do realizacji inwe-
stycji, na którą środki po-
zyskał Powiat Sokólski. 

– Przedsięwzięcie, któ-
re zrealizujemy zapewni 
spójną sieć komunikacyj-
ną między ulicami Mic-
kiewicza i  Witosa oraz 
Mariańską. Dzięki temu 
Powiat stworzy mieszkań-
com możliwość dogodne-
go, komfortowego dojaz-
du do dwóch sokólskich 
nekropolii i  do sanktu-
arium pw. św. Antoniego 
– mówił Piotr Rećko, Sta-

rosta Sokólski, na jednej z 
sesji Rady Miejskiej w So-
kółce.

Już niedługo rozpoczną 
się prace, których celem 

POWIAT SOKÓLSKI
jest stworzenie drogi łą-
czącej trzy ważne sokól-
skie ulice: Mariańską od 
wschodu, Witosa od pół-
nocy i Mickiewicza od za-

chodu. Droga powiatowa 
będzie się zaczynać tuż 
przy „Bakunówce” i  dalej 
prowadzić w stronę sokól-
skiego sanktuarium. Nie-
opodal znajdującego się 
tam domu pogrzebowego 
zostanie wybudowany je-
den z  czterech planowa-
nych parkingów. Od tego 
miejsca w  stronę muru 

cmentarnego powstanie 
droga o 6 metrowej szero-
kości. Równolegle do niej 
zaś zostanie utworzona 
aleja spacerowa. Zacho-

wany drzewostan starych 
lip sprawi, że mieszkańcy 
zyskają nowy, szeroki na 
dwa metry deptak space-
rowy. W  miejscu , gdzie 

południowa ściana cmen-
tarza się kończy powsta-
nie skrzyżowanie. Jedna 
odnoga nowej nitki po-
łączy się z  ul. Mariańską, 
druga zaś z  Witosa. Przy 
tej ostatniej ulicy zostanie 
wybudowany parking na 
77 aut. Miejsca parkingo-
we na 22 samochody po-
wstaną przy murze cmen-

tarnym a na 19 przy domu 
pogrzebowym. Odcinek 
drogi biegnącej od ulicy 
Witosa zostanie odwod-
niony . Projektuje się tam 

kanalizacje deszczową na 
odcinku 200 metrów.

Wybudowane parkingi 
sprawią, że ruch samo-
chodowy na drodze prze-

biegającej przez cmentarz 
będzie znikomy i  wyko-
rzystywany głównie przez 
samochody należące do 
firm pogrzebowych oraz 
kamieniarskich. 

Inwestycja, na którą Po-
wiat Sokólski pozyskał ok. 
10 milionów spotyka się 
z  torpedowaniem przed-
sięwzięcia przez Urząd 

Gminy w Sokółce. 
– Burmistrz Sokółki Ewa 

Kulikowska wraz ze swo-
imi współpracownikami 
utrudnia nam realizację 

dwóch bardzo ważnych 
dla miasta i  jej mieszkań-
ców inwestycji. To nie jest 
brak współpracy, tylko 
ewidentne rzucanie kłód 

pod nogi – stwierdził 
Piotr Rećko.

Włodarze naszej gminy 
blokują przekazanie od-
cinka drogi łączącej uli-
ce Witosa i  Mickiewicza 
z  ulicą Mariańską, oraz 
domagają się zrzeczenia 
na rzecz gminy odszko-
dowania za nieruchomość 
przy ulicy Mościckiego. 
To nie wszystko. Oskarża-
ją inwestora, którym jest 
Powiat Sokólski, że droga 
poprowadzona od cmen-
tarnego muru w kierunku 
ulicy Mariańskiej spowo-
duje zalewanie terenów 
należących do Ośrodka 
Sportu i  Rekreacji w  So-
kółce. 

Do tych oskarżeń odniósł 
się Włodarz Powiatu, któ-
ry stwierdził, że argument 
o  możliwości zalewania 
przestrzeni OSiR-u  jest 
kompletnie nieprawdzi-
wy. Uzasadnił, ze zdaniem 
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projektanta nie ma moż-
liwości, żeby doszło do 
takich zdarzeń losowych. 
Ściekająca woda zostanie 
w takiej sytuacji zaadopto-
wana i skierowana na pole 
przylegające do drogi.

– Jesteśmy gotowi do-
starczyć do gminy oświad-
czenie, że jeżeli wystąpi 
jakiekolwiek zdarzenie 
losowe to szkodę naprawi-
my - zaznaczył Starosta. 

Powiatową inwestycję 
ocenił też Jarosław Ciuch-
na, proboszcz parafii pw. 
św. Antoniego w Sokółce. 
Poinformował on wier-
nych podczas kazania, 
że cieszy się z  pozyska-
nia przez Powiat Sokól-
ski środków na właściwe 
zagospodarowanie prze-
strzeni cmentarnej i  wo-
kół niej. Dodał, że gdyby 
parafia musiała sama to 

zrealizować, uzyskanie ta-
kich funduszy na inwesty-
cję trwałoby 30 lat. 

Droga prowadząca przez 
cmentarz, oraz aleja spa-
cerowa pomiędzy lipami 
prowadząca do kwatery 

żołnierzy z 1920 roku nie 
będą miały nawierzchni 
asfaltowej. Spacerować 
będziemy po kamiennych 
płytach a  dukt pomiędzy 
nagrobkami nowej części 
cmentarza zostanie wy-
łożony kostką kamien-
ną. Obecnie trwają prace 

nad organizacją ruchu na 
odcinku drogi od muru 
cmentarnego starej nekro-
poli do ulicy Witosa. Pod 

uwagę brana jest koncep-
cja utworzeni drogi jed-
nokierunkowej. 

Inwestycja dotycząca 

drogi powiatowej prowa-
dzącej przez cmentarz ka-
tolicki obejmuje również 
położenie i przygotowanie 
do podłączenia instalacji 
elektrycznej pod przy-
szłe oświetlenie. W  gestii 
miasta pozostaje tylko po-
stawienie słupów oświe-

tleniowych i  podłączenie 
ich do sieci. Jedynie dobra 
wola Urzędu Miejskiego 
może sprawić, że droga, 

aleja oraz ścieżki będą 
właściwie oświetlone.

Realizacja zadania, któ-
rego podjął się Powiat 
Sokólski sprawi, że miesz-
kańcy nie będą już mie-
li problemu z  kałużami 

i błotem na naszej nekro-
polii, a dodatkowo zyskają  

nowe miejsce do spacerów 
pomiędzy wiekowymi li-
pami.
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Spełniamy obietnice dane wyborcomSpełniamy obietnice dane wyborcom

Już na początku swojej 
pierwszej kadencji Piotr 
Rećko, Starosta Sokólski 
podkreślał, że jego założe-
niem jest remont, przebudo-
wa i rozbudowa jak najwięk-
szej ilości dróg. Wówczas 
niewielu wierzyło w  jego 
plany, bowiem wydawały 
się zbyt kosztowne, aby były 
możliwe do zrealizowania. 
A jednak z roku na rok dłu-
gość wyremontowanych ni-
tek się powiększała, a Staro-
sta sukcesywnie pozyskiwał 
na ten cel środki finansowe 
z  zewnątrz. I  to oczywiście 
nie koniec rozwoju związa-
nego z infrastrukturą drogo-
wą, ponieważ w  2023 roku 
podpisano szereg umów na 
kolejne odcinki dróg, które 
będą realizowane.

– Realizacja tych zadań 
to nie tylko spełnienie wy-
borczych obietnic, ale także 
ważny element dla naszego 
powiatu. Poprzez te inwe-
stycje pokazujemy również 
jak dobrze układa się nasza 
współpraca z  innymi gmi-
nami. Nie bez znaczenia jest 
też wspódziałanie z  Lasami 
Państwowymi, które cho-
ciażby dofinansowały przed-
sięwzięcie w  gminie Krynki 
kwotą ok. miliona złotych – 
zaznacza Piotr Rećko.

Miniony rok obfitował 
w  ważne dla mieszkańców 
naszego regionu inwestycje 
związane z  infrastrukturą 
drogową. Zabiegi i  umiejęt-
ność pozyskiwania środków 

zewnętrznych przez Powiat 
Sokólski przyniosły spodzie-
wane efekty.

Przebudowano i  rozbudo-
wano drogę powiatową nr 
1253B na odcinku Dąbrowa 
Białostocka – Stock – Róża-
nystok. Była to inwestycja, 
na którą czekali wszyscy 
mieszkańcy, a  jej realizacja 
jest wynikiem bardzo dobrej 
współpracy Zarządu Powia-
tu Sokólskiego z  Arturem 
Gajlewiczem, burmistrzem 
Dąbrowy Białostockiej. 
Wartość inwestycji to 18 647 
719,47 zł, a  dofinansowano 
ją z  Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg i Rządowego 
Funduszu Polski Ład - Pro-
gram Inwestycji Strategicz-
nych.

Kolejnym ważnym przed-
sięwzięciem zrealizowanym 
przez Powiat Sokólski była 
przebudowa drogi nr 1340B 
Domuraty – Maławista –
Zwierzyniec Wielki – Zwie-
rzyniec Mały – Miedziano-

wo – Dąbrowa Białostocka. 
Jej koszt to 7 228 459,28 zł.

Oddając do użytku te waż-
ne odcinki dróg w  gminie 
Dąbrowa Białostocka i  Su-
chowola Starosta zaznaczył, 

że była to olbrzymia i  nie-
spotykana na skalę powia-
tu sokólskiego inwestycja, 
dzięki której społeczeństwo, 
a  przede wszystkim miesz-
kańcy obu gmin, uzyskali sa-

tysfakcjonujący i  niezwykły 
efekt.

Jak ważna jest współpraca 
między gminami i Powiatem 
Sokólskim pokazano rów-
nież przy zadaniu jakim była 

przebudowa drogi powiato-
wej nr 1249B Nowy Dwór - 
Kudrawka – Siderka – Sidra. 
Inwestycji nie zrealizowano 
by gdyby nie wspólne dzia-
łanie Piotra Rećko z Andrze-
jem Humiennym, wójtem 
gminy Nowy Dwór i  Janem 
Hrynkiewiczem, wójtem 
gminy Sidra. Wartość inwe-
stycji to 15 310 000,09 zł. Za-
danie dofinansowane z Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju 
Dróg i Polskiego Ładu.

Starosta wyjaśnił, że te za-
danie drogowe było niezbęd-
ne, gdyż stara nawierzchnia 
asfaltowa była już bardzo 
zniszczona, a  tym samym 
niebezpieczna.

Dobra współpraca Powiatu 
Sokólskiego z wójtem gminy 

Nowy Dwór zaowocowała 
jeszcze jedną ważną inwesty-
cją. Przebudowana została 
bowiem droga powiatowa nr 
1246B Chilmony - Dubaśno 
wraz z wykonaniem obiektu 
inżynierskiego. Jej koszt to 4 
727 000,70 zł. a  dofinanso-
wanie pochodzi z Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg. 

Rok 2023 obfitował nie tyl-
ko w  olbrzymie inwestycje 
drogowe. Radość mieszkań-
com sprawiły także te mniej-
sze, ale jakże potrzebne. Za 
kwotę 2 816 700 zł udało się 
wybudować most na rzece 
Nietupa w  ciągu drogi po-
wiatowej nr 1286B na terenie 
Gminy Krynki. Ta inwesty-
cja to również efekt dosko-
nałej współpracy Piotra Reć-
ko z  Jolantą Gudalewską, 
burmistrz Krynek. Budowa 

mostu to tylko część dużej 
inwestycji na którą udało 
się pozyskać środki w  wy-
sokości 13 407 545,46 zł. Za 
tę kwotę zostanie wykonana 
przebudowa ciągu komuni-
kacyjnego Ostrów Południo-
wy – Ostrów Nowy – Górany 
– Leszczany – Nietupa – Sza-
ciły – Kruszyniany.

Ważnym wydarzeniem dla 
mieszkańców Pawłowicz, 
Starowlan, Achrymowiec 
i  Popławiec było oficjalne 
oddanie do użytku najdłuż-
szej, bo niemal 12- kilome-
trowej inwestycji jaką zre-
alizował Powiat Sokólski. 
Odcinek drogi powiatowej 
nr 1259B łączącej Pawłowi-
cze z  Popławcami, to rów-
nież przykład doskonałej 

KRZYSZTOF PROMIŃSKI
fot. Powiat Sokólski
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współpracy Powiatu Sokól-
skiego z Pawłem Mikłaszem, 
wójtem gminy Kuźnica.

Piotr Rećko przy każdej 
z  tych inwestycji dziękował 
wszystkim wykonawcom 
podkreślając, że ich praca 
wpłynęła w znaczący sposób 
na poprawę życia mieszkań-
ców. 

Ubiegły rok należał do 
rekordowych pod wzglę-
dem inwestycji związanych 
z  infrastrukturą drogową 
realizowanych w  powiecie 

sokólskim. Oprócz tych zre-
alizowanych podpisano sze-
reg umów na roboty drogo-
we, które sukcesywnie będą 
realizowane również w 2024 
roku.

– Udało nam się pozyskać 
bezprecedensowe środki na 
remonty i  budowy dróg, to 
ogromny sukces nas wszyst-
kich. To dzięki ogromnej 
pracy samorządowców 
i urzędników, którzy dołożyli 
starań przy kompleksowym 
przygotowaniu wniosków 
składanych do programu –
podkreślił Starosta.

Sprawą niecierpiącą zwłoki 
jest rozpoczęcie prac związa-
nych z budową drogi powia-
towej łączącej ulicę Mickie-
wicza z  Mariańską i  Witosa 
oraz przebudowa i rozbudo-
wa ulicy Targowej połączona 
z  budową systemu odwad-
niającego. Nowej nawierzch-
ni drogowej doczekają się też 
mieszkańcy ulicy Zabrodzie, 
a na ulicy Górnej powstanie 
ścieżka rowerowa. 

– To historyczne wyda-
rzenie. Dokonujemy rze-
czy, o  której marzyliśmy, 
pracując na rzecz Powiatu 
przez dwie kadencje. I  wie-

my, że musimy to zrobić, bo 
w  przeciwnym razie wielu 
następnym pokoleniom bę-
dzie ciężko wykonać to za-
danie. Chcemy zrealizować 
wielkie inwestycje na terenie 
miasta – powiedział Piotr 
Rećko.

Na te ważne inwestycje Po-
wiat Sokólski pozyskał na-
stępujące środki:

– budowa drogi powiato-
wej w Sokółce od ul. Mickie-
wicza do ulic Witosa i  Ma-
riańskiej – 10 000 000,00 zł 
brutto,

– rozbudowa ulicy Targo-
wej w Sokółce w ciągu drogi 
powiatowej nr 1303B; war-
tość zadania to 10 032 064,93 
zł,

– rozbudowa i przebudowa 
drogi powiatowej nr 2384B 
ul. Górna w Sokółce poprzez 
wykonanie ciągu pieszo-ro-
werowego; wartość zadania 
to 1 610 809,50 zł,

– rozbudowa i przebudowa 
drogi powiatowej nr 2385 
B ul. Zabrodzie w  Sokółce; 
wartość zadania to  9 645 
732,93 zł.

Dla mieszkańców Sokół-
ki oznacza to bardzo wiele 
zmian na lepsze. Na przy-
kład na ulicy Targowej już 
wkrótce zobaczymy nowiut-
ki ciąg pieszo-rowerowy. Po 
obu stronach drogi pojawią 
się też parkingi, a w kierun-
ku cmentarza należącego do 
parafii pw. Wniebowzięcia 
NMP poprowadzi wyasfalto-
wany zjazd o długości 500 m. 
Remont ulicy Górnej z kolei 
zapewnieni bezpieczeństwo 
młodzieży, która tą trasą 
dociera do szkoły pieszo lub 
rowerem.

Na zakończenie czeka-
ją rozpoczęte rozbudowy 

i  przebudowy dróg w  gmi-
nach Dąbrowa Białostocka, 
Krynki i Szudziałowo. Nale-
żą do nich:

– droga powiatowa nr 
1268B Babiki – Szczęsnowi-
cze – Knyszewicze. Na ten 
cel zabezpieczono środki 
w kwocie 5 577 000,00 zł,

– droga powiatowa nr 
1230B Kamienna Nowa 
– granica Powiatu Augu-
stowskiego z  Powiatem So-
kólskim z  budżetem 2 361 
402,81 zł,

– droga powiatowa nr 
1345B Zwierzyniec Wielki – 
Kuderewszczyzna kwota do-
finansowania to 2 672 913,00 
zł.

Należy pamiętać o  remon-
cie dróg powiatowych znisz-
czonych wskutek kryzysu na 
granicy oraz bezpieczeństwie 
pieszych i  rowerzystów. Pie-
niądze zostały przeznaczone 
na realizację następujących 
przedsięwzięć: 

– przebudowa odcinka 
drogi powiatowej 1269B – 1 
901 000,00 zł brutto, 

– remont drogi powiato-
wej 1273B od miejscowości 
Zubrzyca Wielka poprzez 
miejscowość Minkowce na 
terenie Gminy Szudziałowo 
– 5 680 377,92 zł.

– przebudowy drogi po-
wiatowej nr 1266B w  miej-
scowości Zaśpicze – 1 401 
000,00 zł brutto, 

– budowa wyniesione-
go przejścia dla pieszych 
w  ciągu drogi powiatowej 
nr 2308B w Dąbrowie Biało-
stockiej i  chodnika w  miej-
scowości Sitawka na terenie 
Gminy Janów – 788 000,00 
zł brutto, 

– budowa zwykłego przej-
ścia dla pieszych i ciągu pie-
szo – rowerowego na odcin-
ku drogi powiatowej 1299B 
– 663 000,00 zł brutto,

– budowa ciągu pieszo – 
rowerowego na odcinku 
drogi powiatowej 1269B – 
383 000,00 zł brutto, 

– budowa drogi dla pie-
szych i rowerów wzdłuż dro-
gi powiatowej 1268B – 9 033 
000,00 zł brutto,  

– przebudowa drogi dla 
pieszych i  rowerów wzdłuż 
drogi powiatowej nr 2115B – 
576 600,00 zł brutto, 

– budowa wyniesionego 
przejścia dla pieszych w cią-
gu drogi powiatowej nr 
1269B w  miejscowości Dra-
hle – 52 000,00 zł brutto, 

– rozbudowa drogi po-
wiatowej 1327B od drogi 
powiatowej 1321B do drogi 
powiatowej 1323B na tere-
nie Gminy Janów – 10 070 
000,00 zł brutto, 

– rozbudowa drogi powia-
towej 1331B na terenie Gmi-
ny Janów – 8 890 137,30 zl. 
brutto. 

Realizacja tych przedsię-
wzięć sprawi, że na drogach 
będzie bezpieczniej. Piesi 
otrzymają wyniesione przej-
ścia nad jezdnią , a rowerzy-
ści zyskają nowe ścieżki ro-
werowe.
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POWIAT SOKÓLSKI

Radni Powiatu Sokólskie-
go sprzeciwiali się wprowa-
dzeniu restrykcji dotyczą-
cych pozyskiwania drewna 
w Lasach Państwowych

Ostatnią sesję nadzwyczaj-
ną Rady Powiatu zwołano 
w  trybie natychmiastowym. 
I  to właśnie na niej radni 
powiatowi wyrazili zdecydo-
wany sprzeciw wobec spo-
sobu i  formy wprowadzenia 
ograniczeń w  funkcjono-
waniu gospodarki leśnej na 
terenie naszego powiatu, 
wprowadzonego poleceniem 
Ministra Klimatu i Środowi-
ska z  8 stycznia 2024 r. Ich 
zdaniem decyzja ta zosta-
ła podjęta pochopnie, bez 
jakichkolwiek konsultacji, 
a przede wszystkim nie bio-
rąc pod uwagę konsekwencji 
podjętych działań.

Piotr Rećko, Starosta So-
kólski zabierając głos pod-
kreślił, że ta uchwała jest 
bardzo ważna, ponieważ jest 
głosem i wyrazem samorzą-
du, który reprezentuje swo-
ich mieszkańców.

– Najpierw z  zażenowa-
niem słuchałem konferencji, 
którą pani Burmistrz zorga-
nizowała wspólnie z  panem 
Maciejem Żywno, i  która 
była preludium do tego nie-
szczęsnego zakazu pozyski-
wania drewna. Kulikowska 
wskazywała nawet cyfry 
mające świadczyć o  tym, że 
nadmiernie wycinamy drze-
wa w  naszych lasach i  po-
winniśmy ograniczyć tę wy-
cinkę – mówił Starosta.

Kontynuując zaznaczył, że 
leśnicy dokonują wycinki 
w  sposób racjonalny i  mą-
dry. Mało tego, systematycz-
nie i  z  olbrzymią dbałością 
realizują w lasach na terenie 
powiatu sokólskiego odno-
wienia, zalesienia i  szerokie 
działania pielęgnacyjne. 

Lasy naszego regionu 
nie zmniejszają swojej po-
wierzchni. Wręcz prze-
ciwnie, powiększają ją. Po 
każdej wycince następuje 
odnowienie. W  ubiegłym 

roku na terenie powiatu 
sokólskiego Nadleśnictwo 
Czarna Białostocka odno-
wiło niemal 63 hektary lasu. 
Natomiast Nadleśnictwo 
Krynki, którego cały obszar 
pokrywa się z  naszym po-
wiatem, było to aż 126,49 
hektarów. Mało tego, Krynki 
posadziły ponad 4 hektary 
lasu w miejscach nieużytków 
i na gruntach porolnych.

– Tu, na Sokólszczyźnie, 
gdzie jest gigantyczny kryzys 
wynikający z  zamkniętych 
przejść granicznych, proble-
mów z  naszym wschodnim 
sąsiadem, gdzie nie ma prze-
mysłu i nadmiernych miejsc 
pracy, mówienie, że powin-
niśmy jeszcze zlikwidować 
branżę leśną, bo właśnie ten 
zakaz wycinki drzew się do 
tego sprowadza, jest bardzo 
nie w  porządku. I  oznacza 
tylko tyle, że ktoś jest nie-
odpowiedzialny i  nie powi-
nien zasiadać na fotelu bur-
mistrza Sokółki – wyjaśniał 
Piotr Rećko.

Następnie odniósł się do 
kolejnego spotkania, zor-
ganizowanego przez Bur-
mistrz Kulikowską, na które 
z  kolei zaprosiła Wicemini-
stra Klimatu i  Środowiska. 
Skandaliczne było to, że nie 
wpuszczono na nie nawet 
przedstawicieli branży leśnej 
i  przedsiębiorców stricte 
z  nią związanych. Tu Staro-
sta przytoczył osobę Jarka 
Jackiewicza, który w naszym 
regionie jest bardzo istot-
nym przedsiębiorcą w  tej 
dziedzinie, a został po prostu 
wyproszony z sali.

– Co to za standardy, co za 
kultura? My zapraszamy na 
nasze sesje każdego, kto tyl-

ko chce w niej uczestniczyć. 
Urząd Miejski powinien być 
miejscem rozmowy z  każ-
dym mieszkańcem, a  szcze-
gólnie tak ważnymi repre-
zentantami społeczności, jak 
przedsiębiorcy, którzy dają 
miejsca pracy. Firma Jarka 
Jackiewicza zatrudnia dzie-
siątki ludzi z  naszego po-
wiatu i nie uszanowanie tego 
człowieka, jak i  pozostałych 
przedsiębiorców, wyprosze-
nie ich ze spotkania jest po 
prostu skandalem – konty-
nuował Starosta.

Na spotkanie do Magistra-
tu, w sprawie lasów, ani razu 
nie zaproszono leśników 
z  leśnictw z  terenu gminy 
Sokółka, co można nazwać 
paradoksem. 

Ze strony Wiceministra 
Klimatu i  Środowiska nie-
jednokrotnie padały słowa, 
że społeczeństwo jest za 
tym, by ograniczać wycinkę 
drzew. Jednak takie opinie 
pojawiają się głównie wśród 
mieszkańców dużych aglo-
meracji miaskich. Dlaczego 
zatem 80% zakazów ma do-
tyczyć Podlasia i  Podkarpa-
cia?

– A  może właśnie dlatego, 
że te województwa popierają 
PIS? Może to jest gra poli-
tyczna? Nie zgadzamy się na 
tworzenie na terenie nasze-
go powiatu żadnego parku. 
My chcemy tu normalnie 
żyć i  funkcjonować. Te lasy 
były zawsze z nami, wspiera-
liśmy je nasadzeniami. Jeżeli 
ktoś tego nie rozumie, to nie 
powinien się wypowiadać 
w  imieniu naszych miesz-
kańców – skomentował Sta-
rosta.

Zwracając się do radnych, 
poprosił o  pozytywne roz-
patrzenie uchwały, a  przede 
wszystkim o  to, aby rozma-
wiali z  mieszkańcami i  za-
pewniali ich, że jako samo-
rząd powiatowy, nie pozwolą 
na zrobienie z naszego regio-
nu parku narodowego.

Łukasz Moździerski, Wi-
ceprzewodniczący Rady 
Powiatu, zwrócił uwagę na 
jeszcze jedną istotną kwestię. 
Otóż podkreślił, że podmio-
ty współpracujące przy go-
spodarce leśnej mają swoje 
zobowiązania, kredyty, le-
asingi, z  których muszą się 
wywiązać. A  stawianie ich 
teraz pod przysłowiowym 
murem, jest nie w porządku.

– Rozmawiałem z kilkoma 
ludźmi i  wiem, że mają te-
raz problemy. Zobowiązali 
się kontraktami na dostawę 
drzewa, a  nie mają skąd go 
wziąć. Tak się nie robi. Nie 
można z  dnia na dzień zo-
stawiać podmiotów samych 
sobie – mówił Wiceprze-
wodniczący.

Również Jerzy Karpienia, 
radny powiatowy i emeryto-
wany leśnik, odniósł się do 
tematu.

– Lasy Państwowe od po-
nad 80 lat prowadzą swoją 
gospodarkę leśną. Drewno 
przeznaczone do sprzeda-
ży, to przeważnie drewno 
pochodzące z  cięć pielęgna-
cyjnych. Uważam planowa-
ne działanie za bardzo nie-
bezpieczne, bo stworzenie 
z  większości lasów parków 
narodowych jest niedopusz-
czalne. Widzimy co się stało 
z Puszczą Białowieską, gdzie 
tysiące metrów sześciennych 
drewna stoi na pniu i  nisz-

czeje, bo nie można go spo-
żytkować – wyjaśnił radny.

Na zakończenie Starosta 
wspomniał o tym, że w 2014 
r., dzięki inicjatywie Jerzego 
Karpieni, cały powiat sokól-
ski został objęty uproszczo-
nymi planami urządzania 
lasów.

– I teraz, te wszystkie przy-
gotowane przez nas plany 
za setki tysięcy złotych plus 
ogromna praca Nadleśnictw 
Czarna Białostocka, Supraśl 
i Krynki mają iść do kosza? 
Bez żadnych rozmów, bez 
konsultacji, bez zapytania co 
o tym myślimy? – mówił do-
bitnie włodarz Powiatu.

Wyjaśnił również, że Usta-
wa o Funduszu Dróg Samo-
rządowych, część środków 
na remonty i  budowę dróg 
pozyskuje właśnie z  docho-
dów Lasów Państwowych.

– Jeżeli w tej chwili wstrzy-
mamy gospodarkę leśną, 
pozyskiwanie drewna i  jego 
sprzedaż, to się odbije na 
funduszu drogowym. Czy 
pan Minister i  pani Bur-
mistrz tego nie rozumieją, że 
za chwilę samorządy nie do-
staną pieniędzy na drogi bo 
nie będzie dochodu z lasów? 
– pytał gospodarz powiatu, 
kończąc swoją wypowiedź.

Uchwała została przyjęta 
przez radnych.


